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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

مجتبی  ملا  احمدی: 
در شرایط تحریم توسعه 

اولویت چندانی ندارد

قاسمعلی جباری: 
توان اتاق برای توسعه 
صادرات کافی نیست!

زهرا اخوان نسب: 
حکمرانی دولت

 تعادل را برهم می زند

احمد خوروش: 
انسجام؛ رمز پیروزی

 در اتاق نهم

عبدالوهاب سهل آبادی : 
اساس کارمان بر افزایش 

مشارکت اعضا بود

 
محمدرضا  جبارزارع:

درب اتاق 
به روی همه باز شد

 
محسن  پورسینا:

دولت باید به اتاق بازرگانی 
میدان بدهد

 
امیر کشانی:

دولت اقدام خاصی برای 
بخش خصوصی نمی کند

 
مصطفی   رناسی:
کارگو ترمینال 

بهره برداری می شود

 
مجید کرباسچی:

خدمات فنی و مهندسی 
جایگزین خام فروشی

 
محمود  اسلامیان: 

نقش اتاق های بازرگانی 
در اقتصاد

 
سعید بزرگی: 

توسعه در چارچوب حصار 
محدود

 
مهدی هراتیان فر: 
قوانین 120 درصدی

 اجرا می شوند

  
حمیدرضا  مومنی: 

آرامش اقتصادی نیازمند 
همدلی تمام گروههاست

 
مجید اجل لوییان: 

اتاق 
باید مطالبه گر باشد

به وقت زاینده رود  
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اصفهانی ها، غمگین ترین مردم ایران؛

 

 نوسان: شاید بهتر باشد پیش از ورود به بحث انتخابات 
اتاق بازرگانی و بررسی نقش آن در رشد و توسعه اقتصادی 
بخش  اقتصادی  فعالیت  فعلی  وضعیت  درباره  استان، 

خصوصی گفتگو کنیم و نظر شما را در این باره بدانیم.
بله، واقعیت این است که وضعیت فعالیت برای بخش خصوصی 
در استان را بسیار بد می دانم و معتقدم تا زمانی که یاد نگیریم در 
فضایی سالم با هم تعامل کنیم، کاری از پیش نمی بریم. این تعامل 
شامل حال هم بخش دولتی و هم خصوصی بوده و نیازمند این 
است که هر دو بخش تصمیم به انجام آن داشته باشند. نمونه موفق 
این تعامل سالم، برگزاری جشنواره بزرگ فیلم فجر در مجموعه 
سیتی سنتر اصفهان بود که امسال اتفاق افتاد و توانست با اکران 
28 فیلم، 87 هزار مخاطب را به سینماها بکشاند. در حالی که در 
استان خراسان شمالی با اکران 22 فیلم، 10 هزار مخاطب به سالن 
های سینما رفتند. علت این موفقیت این بود که بخش دولتی 
دستش را در دست بخش خصوصی گذاشت. اداره ارشاد و فرهنگ 
اسلامی استان، بخش تامین سرمایه را بر عهده بخش خصوصی 
قرار داد و بخش خصوصی هم بهترین شرایط را برای برگزاری 
این رویداد مهم کشوری ایجاد کرد. در جشنواره صنعت سینما 
هم که از 30 بهمن تا 3 اسفندماه امسال در سیتی سنتر برگزار 
شد، چنین تعاملی میان بخش خصوصی با شهرداری اصفهان و 
شورای شهر رخ داد. در حالی که شهرداری در وضعیت اقتصادی 
نامناسبی قرار دارد؛ بخش خصوصی توانست از صفر تا صد سرمایه 
برگزاری این نمایشگاه را تامین کند و این همکاری منجر به خلق 
یک رویداد بزرگ فرهنگی و هنری شد. بنابراین تا زمانی که یاد 
نگیریم با هم تعامل و گفتگو کرده و دوست و یار همدیگر باشیم، 

این شهر به هیچ جایی نمی رسد.
 نوسان:در شرایط فعلی گام نخست این تعامل را کدام 

بخش باید بردارد؛ بخش دولتی یا خصوصی؟
معتقدم بخش خصوصی و دولتی باید به یک اندازه در این کار 
سهیم باشند. ارکان بدن انسان مانند دست، پا، سر و ... اگر همزمان 
و به یک اندازه در حرکت بدن سهیم نباشند و هماهنگ و سازگار 
با هم عمل نکنند، کاری از پیش نمی رود و بدن قادر به حرکت 
نخواهد بود. دولت و ملت هم باید همزمان با هم خوب شوند و در 
مسیر تعامل قدم بردارند. ما همیشه از نحوه عملکرد دولت انتقاد 

می کنیم، غافل از اینکه خودمان نیز نادرست عمل می کنیم.
 نوسان:بپردازیم به اتاق بازرگانی و انتخابات مهمی که در 
پیش دارد. به طور کلی چه جایگاهی برای اتاق در رشد و 

توسعه اقتصادی استان قائل هستید؟
نقش اتاق بازرگانی در رشد و توسعه اقتصادی استان بسیار مهم 
است، به شرط اینکه افرادی که بر این پارلمان بخش خصوصی 
حاکم می شوند، برای حل مشکلاتی که خودشان با آنها درگیر 
هستند؛ تلاش نکنند. مشکل ما این است که وقتی بر جایگاه 
دولتی تکیه می زنیم اصولا مسیری را طی می کنیم که خودمان 

در آن به بن بست رسیده ایم. مثلا اگر من کارخانه داری هستم که 
مشکل مالیاتی دارم، در این صورت فقط بر حل مشکلات مالیاتی 
تمرکز می کنم. همچنین امیدوارم هرکس به اتاق آمد نسبت به 
گروه های دیگر جبهه گیری نکند و تنها در جهت حل مشکلاتی 
که مردم، بازرگانان، فعالان اقتصادی و صنعتگران شهری و یا حتی 

کشوری با آن درگیر هستند، گام بردارد.
 نوسان: چه نقاط ضعف یا قوتی در عملکرد دوره پیشین 

اتاق مشاهده کردید؟
یکی از مشکلاتی که متاسفانه سال هاست در کل کشور وجود 
دارد و هیچ تلاشی برای حل آن نشده است، این است که برخی 
از فعالان اقتصادی که به صورت قانونی فعالیت کرده و از دفتر 
واحد برخوردارند و طبعا درآمدزایی هم دارند و دفاتر خود را 
بدون اشکال می نویسند، باید به اتاق بازرگانی هزینه مستمری 
را پرداخت کنند! در حالی که طبق آنچه در تمام دنیا در حال 
انجام است، پارلمان بخش خصوصی باید از فعالانی که سالم کار 
می کنند و درآمدزایی دارند، دفاع کند. من در هفته گذشته تازه 

متوجه شدم که اتاق بازرگانی برای تمدید کارت بازرگانی، از هر 
یک از واحدهای تولیدی ما بیش از 100 میلیون تومان پول می 
گیرد. به گمانم این اصلا درست نیست. ما سالم کار کرده و از هنر 
و مدیریت لازم بهره مند بوده ایم و درآمدزایی کرده ایم؛ بنابراین 
نباید امروز، هم مالیات بدهیم و هم به هر ارگانی جریمه خوب کار 
کردنمان را بپردازیم! اگر ما ضرر کرده و منافعی برای دولت ایجاد 
نمی کردیم، اتاق برای تمدید کارت بازرگانی از ما پولی نمی گرفت. 
حالا اگر این پول در پارلمان اصفهان هزینه می شد، حرفی نبود، 
ولی پول به اتاق تهران می رود و درصد کمی از آن به اصفهان می 
رسد! گویا اتاق تهران به اتاق های استان ها می گوید اگر توانستید 
از واحدهای فعالتان جریمه ای بگیرید و به ما بدهید، ما هم در ازای 
آن پاداشی به شما می دهیم! این وظیفه پارلمان اصفهان بوده که 

از فعالان خود دفاع کند و بگوید درحالیکه اغلب کارخانه ها تعطیل 
شده اند، چرا یک واحد تولیدی موفق باید باج بدهد؟ وقتی چنین 
مشکلی حل نمی شود، طبعا مشکلات دیگر هم حل نمی شود، 
چون این مشکل در ساختار اتاق بازرگانی وجود دارد و باید تا الان 
حل می شده است. ما شاید در برابر واحدهای خارج از خودمان 
قدرت ایستادگی نداشته باشیم، اما باید تاکنون در واحدهای 

مرتبط با خودمان برای حل چنین مشکلاتی اقدام کرده باشیم.
هزینه ای  چنین  دریافت  برای  اتاق  توجیه  نوسان:    

چیست؟
دلیلش این است که قانونی که سال ها پیش وضع شده همانطور 
ثابت باقی مانده و با شرایط روز تطبیق داده نشده است. این 
قوانین باید مطابق روز تغییر کند و با زمان جلو برود. همچنین 
شاید اتاق می خواهد درصدی از این منافع را خرج خودِ استان 
کند و یا شاید هم هنوز هیچ صنعتگر و یا فعال اقتصادی به این 
قانون اعتراضی نکرده است. عده ای در یک زمانی قانونی را تصویب 
کرده اند که هنوز همانطور باقی مانده است. این قانون شاید در 
زمان خود منافعی را شامل حال اتاق می کرده است، ولی الان 
چطور؟ این قانون در حال حاضر تنها برای پرُ کردن جیب اتاق 
است و متاسفانه هیچکس هم هنوز به آن اعتراضی نکرده است، 
چون 90 درصد شرکت ها در دفاترشان ضرر نشان می دهد و این 
جریمه را پرداخت نمی کنند. الان شیراز، مشهد و اصفهان از این 
قانون تبعیت می کنند و چون ما قانون مدنی را نمی دانیم، هیچ 
اعتراضی به این قانون نمی کنیم. در دنیا به کسی که خوب کار 

کرده پاداش می دهند و در ایران از او جریمه می گیرند!
  نوسان: به جز این دیگر چه موانعی را بر سر راه فعالیت 

بخش خصوصی مشاهده می کنید؟
مانع دیگر شاید به نحوه رفتار و اخلاق اعضای اتاق وابسته باشد. 
خواهش من از اعضای دوره جدید این است که همدیگر را تخریب 
نکنند. همه آدم ها مانند هم فکر نمی کنند و عقاید و افکارشان 
مانند هم نیستند. من در سخنرانی که قرار بود برای تعدادی از 
جوانان انجام دهم، گفتم زمانی که برای ساخت مجموعه سیتی 
سنتر با کمبود سرمایه مواجه شدم، نزد آقای احمد خوروش 
رفتم و طلب کمک کردم. ایشان هم بدون اینکه از من تضمینی 
بخواهد، حدود 5 میلیارد تومان اعتبار در اختیار من گذاشت. 
کسی که چنین گذشتی دارد، نمی تواند انسان بدی باشد. آقای 
بزرگی هم در صنعت فعال بوده است و فرزندش سعید بزرگی 
برای رفع مشکلات یک پروژه کمک زیادی به من کرد. پس افرادی 
که چنین عمل کرده اند، نمی توانند افراد بدی باشند. چند روز 
قبل دیدم کسی نوشته بود چرا صرامی از این افراد دفاع کرد؟ 
معتقدم پیری و جوانی ملاک عمل نیست و اخلاقیات ملاک 
است. من با آقای گلشیرازی رفاقت دارم. پدر ایشان انسان خوب و 
اثرگذاری بوده است و او را هم انسان بااخلاقی می شناسم و دلیلی 
ندارد که وقتی او انسان خوبی است بگویم خوب نیست. آقای 
رجالی هم که همه توانش را برای مسئله آب و رشد گردشگری 
این شهر گذاشته است انسانی درستکار و مفید است. پس مهم 
نیست این افراد عضو چه گروهی هستند، مهم این است که به 

شخصه چه عملکرد و کارنامه ای دارند.

با " مسعود صرامی" در آستانه انتخابات اتاق بازرگانی؛

همدیگر را تخریب نکنیم!
یاد بگیریم  در فضایی سالم با هم تعامل کنیم

در  اصفهان  استان  بازرگانی  اتاق 
و  دارد  قرار  جدید  انتخابات  آستانه 
این اصلی ترین کانون  تا چند روز دیگر سرنوشت 
فعالیت های اقتصادی استان با راهیابی اعضای جدید 
مشخص می شود. پارلمان بخش خصوصی که تا حد 
زیادی متاثر از این انتخابات خواهد بود، اینروزها در 
سرخط اخبار داغ مربوط به اتاق بازرگانی قرار گرفته 
است. به همین بهانه به سراغ یکی از فعال ترین چهره 
های این عرصه رفتیم تا به ترسیم چشم انداز او از 
انتخابات تازه، نامزدهای تازه و مسیر پیش روی اتاق 
بازرگانی بپردازیم. »مسعود صرامی«، کارآفرین نمونه 
بزرگ سیتی سنتر  بنیان گذار مجموعه  و  سال 85 
استان  اقتصادی  فعالان  برای  آشنا  نامی  اصفهان، 
است. او که دل پرُی از اوضاع اقتصادی استان دارد؛ 
اثرگذار  را دارای جایگاهی حساس و  بازرگانی  اتاق 
در رشد و توسعه اقتصادی اصفهان دانسته و معتقد 
است همدلی و تعامل، اصلی ترین عوامل در تضمین 
موفقیت این نهاد اقتصادی است. آنچه در می خوانید 
مشروح گفتگوی »نوسان« با این فعال شناخته شده 

اقتصاد اصفهان است.

گفت و گو
گروه بازرگانی

گربه سفید؛ گربه سیاه
یــک  در  شــاید 
خانــه بازی یــا یک 
حجم  به  مهدکودک 
نونهالان  کــه  هایی 
با "خمیرِ بازی" می 
کرده  توجه  ســازند 
باشــید. این حجم ســازی ها از طوفان های 
ذهنی آنــان الهام می گیــرد. برخی از حجم 
ها مغشوش و درهم برهم اســت، ولی برخی 
از حجم ها زیبا و هنرمندانه ساخته شده اند، 
به گونه ای که شگفتی انسان را برمی انگیزند.

رفته رفت کودکان و نونهالان بزرگ و بزرگتر 
می شوند، ولی بازی با ....
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مسعود صرامی و انتخابات اتاق بازرگانی

*چند روز قبل دیدم کسی نوشته بود چرا صرامی 
از این افراد دفاع کرد؟ معتقــدم پیری و جوانی 

ملاک عمل نیست و اخلاقیات مهمند
* زمانی که برای ساخت مجموعه سیتی سنتر با 
کمبود سرمایه مواجه شــدم، نزد احمد خوروش 
رفتم و طلب کمک کردم. کسی که چنین گذشتی 

دارد، نمی تواند انسان بدی باشد 
* آقای بزرگی، در صنعت فعــال بود و فرزندش 
سعید بزرگی برای رفع مشکلات یک پروژه کمک 
زیادی به من کرد. پس افرادی که چنین عمل کرده 

اند، نمی توانند افراد بدی باشند
* من با مسعود گلشــیرازی رفاقت دیرینه دارم؛ 
پدر ایشان انسان خوب و اثرگذاری بوده و او را هم 
انسان بااخلاقی می شناسم؛ دلیلی ندارد که وقتی 

او انسان خوبی است بگویم خوب نیست 
* آقای رجالی که همه توانش را برای مســئله آب 
و رشد گردشــگری این شهر گذاشــته؛ انسانی 
درستکار و مفیدی اســت. اینکه افراد عضو چه 
گروهی هستند مهم نیست؛ مهم این است که به 

شخصه چه عملکرد و کارنامه ای دارند
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  نوسان: »اصفهان در هفته ای 
زاینده رودش  با  که گذشت« 
بدرود گفت. حجم اندک باقی 
مانده از آب جاری شده از 8 تا 
28 بهمن ماه، اینک خاموش و 
آرام بر بستر رودخانه ایستاده 
و همچون آیینه ای، جوش و 
مردم  افتاده  نفس  از  خروش 
این دیار را در خود نشان می 
دهد. جوش و خروشی که دوباره با بستن جریان آب از شهر رخت 
بربست، تا کی دوباره مرد و زن و پیر و جوان این شهرِ هزاران ساله 
را بر سر شوق آورده و برای نوشیدن یک لیوان چای داغ و واگویه 

حرف های روزمره به سواحل رودخانه بکشاند..

اصفهانی ها، غمگین ترین مردم ایران
اخیرا خبری در رسانه های کشور منتشر شد که در آن مشاور وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، مردم استان اصفهان را در مقایسه با سایر استان های 
کشور از حیث میزان شادی در ردیف آخر قرار می داد. حجت الاسلام 
حبیب  رضا ارزانی که خود سالها در سِمت رئیس دفتر تبلیغات اسلامی 
اصفهان و همچنین مدیرکل اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی استان اصفهان 
فعالیت داشته و با روحیه مردم این شهر از نزدیک آشنایی دارد، گفته 
که طبق آمار مقایسه ای میزان احساس شادی در سراسر کشور که از 
سوی وزارت اقتصاد انجام شده است، مردم استان های گیلان و مازندران 
شادترین مردم کشور و مردم استان اصفهان در انتهای نمودار و آخرین 
جایگاه قرار گرفته اند. او بر بررسی علت شاد نبودن مردم اصفهان تاکید 
کرده و گفته که از وزیر خواسته تا ضمن ریشه یابی این مسئله، برای 
اصفهان کار ویژه انجام شود. ارزانی بر ضرورت احیای زاینده رود هم تاکید 

کرده است.
کیست که نداند غم و شادی مردم اصفهان چه ارتباط مستقیم، شفاف و 
غیرقابل انکاری با مرگ و زندگی »زاینده رود« دارد؟ اصلا مگر می شود 
نامی از اصفهان آورد و زبان بر روایت رنجواره های این شهر و مردمانش از 
زمان خشک شدن رودخانه اش بست؟ زاینده رود احیا شود، اصفهانی ها 
حتی با وجود مشکلات بی شمار اقتصادی فعلی هم از شادترین مردمان 

ایران خواهند بود...

گرانی نان در ماه پایانی سال
کمبود و افزایش روزانه قیمت گوشت کم بود، حالا آرد هم به جرگه 
محصولات کمیاب و گران پیوست! جیره بندی آرد نانوایان اصفهان و خبر 
گرانی این اصلی ترین ماده غذایی آن هم در آستانه سال جدید که زمزمه 
تلخ افزایش قیمت کالاها و اجناس ضروری در سال آینده به گوش همه 
رسیده، از رویدادهای مهم اقتصادی در هفته اخیر است. این مسئله اما 
به گفته نایب رئیس انجمن علوم و فنون غلات اصفهان، دلایل مختلفی 
مثل قاچاق آرد به کشورهای هم جوار و بی توجهی سازمان غله در کنترل 
ذخیره گندم و در نهایت خالی شدن سیلوهای گندم و انبارهای آرد دارد. 
درحالی که اینروزها جای قیمت انواع مختلف نان بر دیوار نانوایی ها خالی 
است و نان در هر نقطه شهر با قیمت های مختلفی به فروش می رسد، 
هر دکان نانوایی آزادپز به جای دریافت ماهیانه 500 کیسه آرد، تنها 250 
کیسه دریافت می کند و هر کیسه آرد آزاد 46 هزار تومانی، اکنون به نرخ 

60 هزار تومان افزایش یافته است!

دو رویداد بزرگ فرهنگی
اصفهان در هفته اخیر دو رویداد مهم فرهنگی هنری را به خود دید. یکی 
از این رویدادها نخستین جایزه ملی جمالزاده بود و دیگری افتتاح نخستین 
نمایشگاه صنعت سینما که هر دو از سوی سازمان فرهنگی اجتماعی 
و ورزشی شهرداری اصفهان برگزار شد. جایزه ملی جمالزاده 9 داستان 
نویس جوان و خوش قلم را از میان بیش از هزار و پانصد داستان نویس و 
در سه بخش داستان کوتاه آزاد، زندگی نگاره و اصفهان به دنیای داستانی 
کشور معرفی کرد. کیفیت برگزاری این جایزه ادبی، آدمی را به شوق زنده 
شدن تجربه ارزشمند حلقه ادبی »جُنگ اصفهان« وامی دارد که در آغاز 
دهه چهل توسط تعدادی نویسنده جوان و نواندیش در اصفهان پایه گذاری 
شد و از دل آن بزرگانی همچون هوشنگ گلشیری، ضیاء موحد، محمد 

کلباسی، ابوالحسن نجفی و احمد میرعلایی زاده شدند.
اما دو دیگر، نمایشگاه صنعت سینما بود که طی 4 روز به برگزاری چندین 
کارگاه آموزشی سینمایی و برپایی غرفه های متعدد مرتبط با این صنعت 
پرطرفدار در طبقه سوم مجموعه سیتی سنتر اصفهان پرداخت. امید آنکه 
این برنامه ها همچون بسیاری از جشنواره های فرهنگی و هنری در همین 
ابتدای راه در چاه اعِمال سلیقه های جورواجور و ضد و نقیض سقوط نکرده 
و گرفتار سیاسی بازی های مدیریتی نشود. اصلا فرهنگ و فرهنگی و هنر 

و هنرمند را چه به سیاسی بازی؟!

وقوع ۳6 هزار نزاع در ۱۰ ماهه ابتدایی سال
کم برخورداری اصفهانی ها از میزان شادی چندان هم بیراه نیست وقتی 
مدیر کل پزشکی قانونی استان از وقوع 36 هزار نزاع تنها در 10 ماه ابتدایی 
سال خبر می دهد. بر اساس گفته های این مقام مسئول، در 10 ماهه سال 
جاری، 35 هزار و 795 نفر به دلیل صدمات ناشي از نزاع به مراکز پزشکي 
قانوني استان اصفهان مراجعه کردند که این رقم در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته افزایش یافته است. از کل مراجعان نزاع، تعداد 12 هزار و 

209 نفر زن و 23هزار و 586 نفر مرد بوده اند.

اصفهان در نمایشگاه صنعت نمایشگاهی کشور
کنفرانس  و  نمایشگاه  دومین  در  اسفندماه  پنجم  تا  دوم  از  اصفهان 
بین المللی صنعت نمایشگاهی ایران حضور یافت و به گفته مدیرعامل 
شرکت نمایشگاه  های بین المللی استان اصفهان که مرکز نمایشگاهی 
اصفهان را یکی از چهار مرکز معتبر نمایشگاهی کشور می داند، اصفهان 
در این نمایشگاه نیز با تمام توان و قدرت به ارائه توانمندی  های خود در 
این حوزه پرداخت. این نمایشگاه با هدف آشنا کردن افراد علاقمند به 
حوزه نمایشگاهی برگزار شد تا بتوانند در بخش  های اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی، هنری، ورزشی و حتی سیاسی متوجه کارکردهای ضروری 
نمایشگاه برای توسعه کسب و کارها و پیش برد تجارت و افزایش ارتباطات 
شوند. اصفهان نیز که از استان های فعال در حوزه برگزاری نمایشگاه به 
شمار رفته و سالانه میزبان برگزاری بیش از 50 نمایشگاه در حوزه های 

مختلف است، در این نمایشگاه حضوری چشمگیر داشت.

مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان از حضور قدرتمند این شرکت در 
 )2019 ExpoShow( دومین نمایشگاه و کنفرانس بین المللی صنعت نمایشگاهی ایران
خبر داد. علی یارمحمدیان با اشاره به اینکه این نمایشگاه و کنفرانس بین المللی طی 
روزهای دوم تا پنجم اسفند ماه امسال در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 
برگزار شد، تاکید کرد: از آنجایی که مرکز نمایشگاهی اصفهان یکی از چهار مرکز معتبر 

نمایشگاهی کشور به شمار می رود، با تمام توان و قدرت در این نمایشگاه حضور یافت.

رئیس کانون وکلای دادگستری استان اصفهان گفت: با خدمات رسانی وکلا در فضای 
مجازی موافق نیستیم و نخواهیم بود. لیلا رئیسی در نشست خبری هفته وکلا اظهار کرد: 
وکیل باید موکل خود را حضوری پذیرش کند و اسناد و مدارک شخص را دریافت نماید تا 

با اشرافیت به موضوع راهنمایی های لازم را انجام دهد.
رئیسی ادامه داد: مستقل بودن از دستگاه حاکمه یکی از مهم ترین موارد شروع کار وکلا 

است و سعی داریم این استقلال را حفظ کنیم؛ اگرچه خطراتی را متحمل شده ایم.

به صورت طبیعی بخشــی از توانمندی 
اتاق ها معطوف به شرایط کشور و توجه 
دولتمردان به مجموعه های مذکور است. 
متاسفانه فرهنگی طی دو دهه گذشته بر 
مجموعه اتاق های مذکور حاکم شده که به 
جای واکاوی علمی و دقیق مسائل و ارائه 
به دولت ها بیشتر به عنوان یک نقاد شرایط 
موجود قرار گرفته است. توجه به محتوای 
جلســات اتاق ها خود بیانگر این واقعیت 
است. منکر نقد منصفانه نیستیم، لیکن 
آنچه اهمیت داشته و می تواند جوابگوی 
اعضای اتاق ها باشــد، واکاوی شــرایط 
گذشته و دســتیابی به راه های بهینه در 

جهت توسعه اقتصادی کشور است.
اول: تعیین اولویت ها: در حوزه اقتصاد و 
ناکارآمدی آن می تــوان به ده ها موضوع 
اشاره کرد. اما در همه مجموعه ها کشف 
اولویت هــا از مهم تریــن اقدامات یک 
سیستم است. تجربه مدیریت نشان داده 
است در 20 درصد مســائل 80 درصد از 
مشکلات قابل حل نهفته است. بنابراین 
شناخت و تمرکز بر اولویت ها در شرایط 
حاضر و پرهیز از پراکنده کاری و پرداختن 
به مسائل عدیده یکی از اقدامات مهم برای 
اتاق های بازرگانی است. برای مثال واکاوی 
علل عدم اعتماد به بخش خصوصی طی 
دهه های گذشته و علت تمرکز بر اقتصاد 
دولتی یک موضوع مهم و اساسی است. 
چشم پوشی مســوولان بر ده ها مشکل 
و ناکارآمــدی مجموعه های خصولتی و 
بزرگ نمایی چند واگذاری به افراد نااهل 
که ریشــه در عدم تدبیر دارد، نشانه ارائه 
مسیر پرهزینه گذشته اســت. بنابراین 
تمرکز اتاق ها بر این موضــوع و تحلیل 
واکاوی علمــی دقیق از شــرایطاقتصاد 
دولتی و ارائه راه حل های دقیق می تواند 
به افزایش بهــره وری و کاهش تخلفات 
اقتصادی کمک کند؛ کارآفرینان کشور 
باید بدانند حق گرفتنی اســت. این حق 
با شعار و سخنرانی قابل دستیابی نیست 
بلکه نیازمند بررسی علمی و ارائه و طرح 
مشکلات جدی و ارائه راه حل های تجربه 

شده است.  
دوم: اصلاح قانون اتاق هــای بازرگانی: 
قانــون اتاق های بازرگانی در شــرایطی 
تدوین شده اســت که بخش خصوصی 
ایران پس از دوران جنــگ تحمیلی در 
آغاز راه بوده و تحلیل دقیقی از شــرایط 
توسعه ای در آن دیده نشده است. یکی از 
مشکلات ما در تدوین قوانین بی توجهی 
به قوانین مشابه در سایر کشورها است. 
در هر موضوعی عقلانی ترین کار استفاده 
از تجارب بشری و بومی سازی آن متناسب 
با شرایط محیطی است. در مقایسه با سایر 
کشورها حتی همسایگان قانون مذکور 
نیازمند اصلاحات جدی و فراگیر است. 
صرف ارائه مشاوره از طرف اتاق ها و عدم 
مشارکت بخش خصوصی در فرآیندهای 
تصمیمات اقتصادی، بــه گونه ای عدم 
استفاده از تجارب ارزشمند کارآفرینان 
در صحنه اقتصاد است. تجربه دهه های 
گذشته در اقتصاد کشور و دنیا ناکارآمدی 
اقتصادی دولتی را بــه صدها دلیل ثابت 
کرده است. گذر از اقتصاد دولتی به مردمی 
نیز نیازمند استفاده از تجارب کشورهای 
مشابه اســت که اقتصادهایی را با ده ها 
برابر اقتصاد کشور ما با موفقیت و کمترین 
حاشیه به مردم ســپردند. دیر یا زود ما 
چاره ای جز عبور از این وضعیت نداریم. 
در این مسیر نیازمند اصلاح قانون اتاق ها 

با توجه به شرایط جدید خواهیم بود.

به وقت زاینده رود

کانون وکلا با وکالت مجازی موافق نیستحضور اصفهان در نمایشگاه صنعت نمایشگاهی ایران
رویداد

 دیدگاه

از دید بسیاری از فعالان اقتصادی، اتاق هشتم  
با تمام فراز و فرودها، توانست عملکرد مثبتی 
از خود بر جای گذارد و به زعم همین افراد، 
نوآوری و میدان دادن به تفکرهای جدید را 
می توان شاخصه اصلی این دوره عنوان کرد. 
تشکیل شورای عالی جوانان، حضور پررنگ تر 
بانوان در عرصه تصمیم سازی و تأکید فراوان 
اقدامات شاخصی  از جمله  آموزش  امر  بر 
است که کفه ترازوی عملکردی اتاق هشتم را 
سنگین کرده و البته در طرف مقابل، انتقاداتی 
نیز مطرح شده و منتقدان بر نبود خروجی 

مشخص در برخی تصمیمات تأکید دارند.

اساس کارمان
 بر افزایش مشارکت اعضا بود

سید عبدالوهاب سهل آبادی در گفت وگو با 
"نوسان" در خصوص عملکرد چهار ساله اتاق 

اصفهان گفت: اتاق بازرگانی استان اصفهان 
در این چهار سال تمرکز اصلی خود را بر امر 
آموزش استوار کرد و تلاش کرد تا با افزایش 
آگاهی اعضای اتاق، از بروز بسیاری از مشکلات 
در حوزه صنعت برای واحدهای تولیدی و 

همچنین بازرگانان جلوگیری کند.
وی در ادامه افزود: پیگیری مشکلات فعالان 
اقتصادی در شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی و استفاده از ظرفیت این شورا در 
جهت رفع چالش های فضای کسب وکار و 
مشکلات واحدهای تولیدی نیز دیگر اقدام 
مهم اتاق در این مدت بود و همین امر باعث شد 
تا شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
اصفهان از نظر تعداد جلسات، تعداد مصوبات و 
مصوبات اجرا شده در این چهار سال رتبه اول 

کشور را کسب کند.
خاطرنشان  اصفهان  بازرگانی  اتاق  رئیس 
بین المللی  نمایشگاه های  در  حضور  کرد: 
تولیدکنندگان  برای  بهتر  بازاریابی  برای 
این  در  که  بود  هدفی  اصفهانی،  تجار  و 
چهار سال دنبال شد و اعضای اتاق اصفهان 
حضور موفقی در نمایشگاه های بین المللی 
اروپایی،  مطرح  نمایشگاه های  جمله  از 

حوزه خلیج فارس و چین را تجربه کردند.
به گفته رئیس خانه صنعت و معدن ایران، 
اتاق اصفهان در این دوره، اساس کار خود را 
بر افزایش مشارکت تمامی اعضا گذاشت و 
تشکیل شورای عالی جوانان و شورای عالی 
بانوان برای اولین بار در کشور به همین منظور 
صورت گرفت و با این اقدام موفق به جذب این 
ظرفیت های مغفول در جهت رشد و توسعه 
اقتصاد استان شدیم. وی اعلام داشت: موضوع 
کارگو ترمینال فرودگاه اصفهان، موضوعی 
بود که سال ها مغفول مانده بود و در این دوره 
چالش های آن رفع شد و آماده به کار شده 
است. سهل آبادی یادآور شد: اتاق هشتم در 
احیای  همچون  موضوعاتی  شدن  مصوب 
زاینده رود، قطار سریع السیر و توسعه فرودگاه 
نقش  اتاق  متعدد  پیگیری های  اصفهان، 

مهمی را ایفا کرد.

انسجام؛ رمز پیروزی در اتاق نهم
اتاق  عملکرد  تأیید  با  نیز  خوروش  احمد 
بازرگانی در دوره اخیر، انسجام را عامل اصلی 
خروج از وضعیت کنونی دانسته و معتقد است 
که تنها با انتخاب هیأت نمایندگانی، منسجم و 
متحد می توان مشکلات تجارت و تولید را در 

استان اصفهان تقلیل داد. 
وی در گفت وگو با "نوسان " اظهار کرد: اتاق 
بازرگانی پارلمان بخش خصوصی و آخرین 
امید فعالان اقتصادی در عرصه جنگ سنگین 
اقتصادی بوده که هم اکنون آرایشی جدید به 
خود گرفته است. رئیس کمیسیون معدن 
اتاق بازرگانی اصفهان خاطرنشان کرد: اتاق 
بازرگانی تنها جایی است که بخش خصوصی 
می تواند پیگیر مطالبات و مشکلات خود باشد 
و در این جنگ تمام عیار نقشی خاص را بر 
عهده دارد. این فعال اقتصادی اعلام داشت: در 
زمان جنگ تحمیلی، مردم آمدند و نتیجه را به 
نفع کشور رقم زدند؛ در این جنگ اقتصادی 
نیز تنها بخش خصوصی و مردم هستند که 
می توانند شرایط را تغییر دهند و اقتصاد کشور 
تنها با فعالیت بخش خصوصی دوباره احیا 

خواهد شد. 

بازرگانی  اتاق  معدن  کمیسیون  رئیس 
اصفهان تأکید کرد: اگر انسجام لازم در اتاق 
بازرگانی ایجاد شود، بسیاری از مشکلات 
از جمله مشکلات صادراتی استان نیز حل 

خواهد شد.

در شرایط تحریم
توسعه اولویت چندانی ندارد

ملااحمدی در گفت و گو با نوسان در خصوص 
عملکرد کمیسیون صنایع اتاق اصفهان اظهار 
کرد: کمیسیون صنایع به دلیل وجود بیش 
از 9 هزار واحد صنعتی در اصفهان، یکی از 
بازرگانی  اتاق  حساس  های  کمیسیون 
محسوب شده و نقشی پررنگ را عملکرد اتاق بر 
عهده دارد. وی ادامه داد: کمیسیون صنایع در 
اتاق های قبلی 5 کمیته را شامل می شد؛ اما در 
این دوره، تعداد کمیته ها افزایش یافت و با توجه 
ویژه ای که صورت گرفت، بسیاری از صنایع به 

صورت تخصصی صاحب کمیته شدند.
نایب رئیس کمیسیون صنایع اتاق اصفهان 
خاطرنشان کرد: یکی از اقدامات شاخص در 
این دوره که ابعاد ملی نیز به خود گرفت، اصلاح 
دسترسی تامین اجتماعی به دفاتر بنگاه های 
اقتصادی و محدود کردن دوره آن از 10 سال 
به یک سال بود. به گفته ملااحمدی، همایش 
اثرگذاری نرخ ارز بر صنعت کشور که در سال 
95 به صورت تخصصی در اتاق اصفهان برگزار 
شد، سیگنال های مهمی را به صنعتگران داد 
تا بر اساس آن بتوانند اتفاقات پیش روی ارز را 
پیش بینی کنند. وی یادآور شد: اولین سمینار 
صنعت نساجی کشور، برای نخستین بار در 
اتاق اصفهان و به همت کمیسیون صنایع 
برگزار شد و اصفهان به عنوان قطب نساجی 
کشور معرفی شد و در همین رویداد، اولین 
سند استراتژی صنعت نساجی کشور مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
ملااحمدی همچنین تصریح کرد: در حوزه 
صنایع سنگ نیز همایش های مهمی برگزار 
شد و در سایر حوزه های صنعت نیز برنامه 
های مناسبی برای آموزش اعضا و افزایش 
تعاملات آنان با صنایع دیگر انجام گرفت. 

وی ادامه داد: سند استراتژی صنعت استان 
اصفهان در این دوره تدوین شد و عارضه 
یابی واحدهای صنعتی نیز دیگر اقدام مهمی 
بود که در این دوره رنگ عملی به خود گرفت 
اثرگذاری هزینه های  و مباحثی همچون 
بالای تامین مالی در بهای تمام شده تولید 
و جریان نقدینگی شرکت ها با دقتی بیشتر 
مورد بررسی قرار گرفت تا سایر بنگاه ها نیز با 
استفاده از نتایج این پژوهش ها از وقوع عارضه 
های این چنینی در دل خود جلوگیری کنند. 
ملااحمدی تاکید کرد: در شرایط تحریمی، 
توسعه چندان اولویت نداشته و باید کاری 

کرد که واحدهای فعال ما، تولید خود را در 
سطوح قبلی حفظ کنند و تمام تلاش اتاق نیز 
باید بر حمایت از واحدها در حفظ ثبات خود 

استوار باشد.

درب اتاق به 
روی همه فعالان باز شد

محمدرضا جبار زارع نیز در گفت و گو با 
"نوسان" در خصوص عملکرد اتاق بازرگانی 
اظهار داشت: کمیسیون  در حوزه صنعت 
صنایع اتاق هشتم اصفهان جزو فعالترین ها 
بود و نکته مهم کاری آن، حضور پر انرژی و 
اثرگذار در شورای گفت و گو از سوی اعضای 

این کمیسیون بود.
وی در ادامه افزود: پیگیری مشکلات صنایع 
اصفهان در حوزه تامین اجتماعی و رسیدگی 
ویژه به مطالبات صنعت نساجی و سنگ از 
جمله اقدامات شاخص این کمیسیون بوده 

است.
این فچهره ماندگار صنعت ایران، خاطرنشان 
این  در  بود که  این  نکته  کرد: مهمترین 
دوره، درب اتاق به روی همه باز شد و همه 
پیگیری  برای  توانستند  می  صنعتگران 
مشکلات خود به اتاق مراجعه کنند و همین 
امر موجب شد تا تعداد اعضای اتاق نیز رشد 
قابل توجهی به خود ببیند. جبارزارع یادآور 
شد: در این دوره، اثربخشی اتاق در همه حوزه 
ها و خصوصا صنعت بهبود یافت و اتاق هشتم، 
توانست به صورتی فعالتر و با شیبی تندتر در 
مسیر پیشرفت قدم بردارد. وی در خصوص 
فضای اقتصاد در سال 98 و وظایف اتاق 
در این سال تصریح کرد: سال 98 سالی پر 
چالش خواهد بود و اتفاقاتی که در سال 97 
افتاد باعث شد تا بسیاری از بنگاه ها دچار 

مشکلات فراوان شوند.

اتاق هشتم در ایستگاه آخر؛

زمان داوری
سهل آبادی: تمرکز اصلی اتاق هشتم بر امر آموزش استوار بود

نقش اتاق های 
بازرگانی در اقتصاد

فرصت چهارساله هیأت نمایندگان اتاق هشتم به پایان رسیده و اکنون زمان داوری است. هیأت 
نمایندگانی که در بیم و امید رفع تحریم ها شکل گرفت، یکی از سخت ترین دوره های رکود اقتصاد ایران 
را به چشم دید؛ در روزهای خوش پسابرجام شاهد حضور هیأت های متعدد سیاسی و تجاری اروپایی 
بود و نهایتاً با خروج ترامپ از برجام، ورود به دوره جدیدی از تحریم را به نظاره بنشست و در تمامی این 
فراز و نشیب ها، پیگیری مشکلات تولید و اشتغال استان، آموزش و رفع موانع کسب وکار را به عنوان 

اولویت های خود مطرح کرد.

گزارش
گروه  صنعت

Is fahan

اصفهانی ها، غمگین ترین مردم ایران؛
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 نوسان:  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان گفت: هم اکنون میزان مصرف 
سرانه آب در اصفهان نسبت به سرانه مصرف 
در دیگر نقاط در کشور کمتر است بطوریکه 
می تــوان گفت اصفهــان درکاهش مصرف 

سرانه در کشور پیشرو است . 
هاشــم امینی گفت: هدف از ترویج فرهنگ 
مصرف بهینه آب، کاهش مصرف از ســوی 

تمام بهره برداران اســت بنحوی که مصارف 
خانگی کاهش یابد. این درحالیســت که هم 
اکنون میزان مصرف ســرانه آب در اصفهان 
نسبت به سرانه مصرف در دیگر نقاط در کشور 
کمتر است بطوریکه می توان گفت اصفهان 
درکاهش مصرف سرانه در کشور پیشرو است.

مدیرعامل آب و فاضلاب اســتان اصفهان با 
اشــاره به طرح توزیع لوازم کاهنده مصرف 

آب بین شهروندان، افزود: این شرکت در ماه 
های اخیر لوازم کاهنده مصرف آب را بصورت 
اقساطی به متقاضیان تحویل داده که صرف 
جویی حــدود20 درصــدی را بــرای این 

مشترکان به همراه داشته است.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اصفهان 
تاکید کرد: بــا توجه به کاهــش منابع آبی، 
سازگاری با کم آبی تنها راه دسترسی پایدار به 

آب شرب است لذا مردم مصرف بهینه آب را 
در دستور کار قرار دهند.

امینی افــزود: بیــش از یک دهــه از وقوع 
خشکســالی در کشــور می گذرد بطوریکه 
هم اکنــون درمرحله تنش آبی قــرار داریم 
که بر مبنــای آن منابع آبی موجــود برای 
تامین آب یک شهر، شهرســتان و یا روستا 
کمتر از آب مورد نیاز در اوج مصرف اســت.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان:

اصفهان پیشرو درکاهش مصرف آب
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مجتبی ملااحمدی:

کمیسیون صنایع در اتاق های قبلی 5 کمیته را شامل 
می شد؛ اما در این دوره، تعداد کمیته ها افزایش یافت و 
با توجه ویژه ای که صورت گرفت، بسیاری از صنایع به 

صورت تخصصی صاحب کمیته شدند.

محمدرضا جبار زارع :

پیگیری مشکلات صنایع اصفهان در حوزه تامین 
اجتماعی و رســیدگی ویژه بــه مطالبات صنعت 
نســاجی و ســنگ از جمله اقدامات شاخص این 

کمیسیون بوده است

ان
لامی

 اس
ود

حم
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سید عبدالوهاب سهل آبادی :

اتاق بازرگانی اســتان اصفهان در این چهار ســال 
تمرکز اصلی خود را بر امر آموزش استوار کرد 

احمد خوروش :

اتاق بازرگانی پارلمان بخش خصوصی و آخرین امید 
فعالان اقتصادی در عرصه جنگ سنگین اقتصادی 
بوده که هم اکنون آرایشی جدید به خود گرفته است
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  نوســان: عضو اتاق بازرگانی ایران و 
ایتالیا گفت: یکی از دلایلی که برند شهری 
اصفهان در زیر مجموعه برند ملی کشور 
شکل گرفته، چشــم انداز 1404 است؛ 
هرچند با این چشم انداز فاصله داریم اما در 

مسیر آن هستیم.
محمد شــیرکوند، دربــاره اینکه چقدر 
احتمال دارد که همه موارد ذکر شده در 
چشــم انداز 1404 درباره گردشگری و 
برند شهری محقق شود اظهار کرد: به قول 
معروف "هیج چیز غیرممکن نیست" اما با 
توجه به این مسئله که  دستیابی به اهداف 
مورد نظــر در حوزه گردشــگری و برند 
شهری بسیار سخت است اینکه در واقعیت 
چه اتفاقی بیفتد را نمی شود پیش بینی 
کرد.این کارشــناس گردشگری گفت: 
اولین شــهری که در آن هویت شــهری 
ترسیم می شود اصفهان است اما کیفیت 
آن، موضوعی است که باید جداگانه درباره 
آن بحث شــود. وی افزود: در حال حاضر 
برنامه هایی برای برند ملی ایران به واسطه 
برند شهری شکل گرفته برای اصفهان در 
دست تدوین است. اصفهان پایلوت اجرای 
آن است اما کیفیت اجرای این پروژه جای 
بحث دارد. شیرکوند درباره تاثیر هویت و 
برند شهری در توســعه پایدار گفت: بی 
شــک یکی از اهداف برندسازی و هویت 
سازی شهری توســعه پایدار است. باید 
دید که در حوزه عمل، پروژه برند شهری 
نوشته شده چگونه اجرا می شود زیرا میزان 
ارزآوری این طرح بستگی به کیفیت اجرا 
دارد.شــیرکوند ادامــه داد: اگر اصفهان 
در مسیر مشخص شــده و تحت نظارت 
نهادهای بین المللی مرتبط با این حوزه 
عمل کند، می توان پیش بینی کرد که در 
آینده اقتصاد اصفهان نسبت به شهرهای 
فاقد هویــت و برند شــهری 50 درصد 
بالاتر باشد. وی همچنین در مورد نقش 
تکنولوژی در برند و هویت شهری اظهار 
کــرد: در مورد نقش تکنولــوژی در برند 
و هویت شــهری باید به دو مسئله اشاره 
کرد؛ اول نقش تکنولوژی در زیرساخت ها 
مانند هوشمندسازی هتل ها است، دیگری 
استفاده از تکنولوژی در ساختارهای نرم 
افزاری برای تسهیل روند گردشگرپذیری 
یک شهر اســت. این کارشناس مسائل 
گردشگری اضافه کرد: این واقعیت در روند 
هویت و برند شهری باید پذیرفته شود که 
برای هر کدام از ایــن دو موضوع چقدر و 
چگونه حاضریم بهایش بپردازیم. شیرکوند 
ادامه داد: اگر وضعیت تکنولوژی اصفهان 
را در جامعــه ایران در نظــر بگیریم جزو 
شهرهایی است که تکنولوژی بالایی دارد 
اما در مقیاس بین المللی با دیگر شهرهای 
فعال در این زمینه فاصلــه زیادی دارد.

مدیر امــور تعــاون اداره کل تعاون اصفهــان گفــت: در صورت رضایــت تعاونی هــا از خدمات 
اتاق تعــاون بخــش قابل توجهی از برنامه هــا را به اتــاق تعاون واگــذار خواهیم کــرد. در همین 
ارتباط، رئیــس اتاق تعــاون اصفهان گفت: اتــاق تعاون به عنــوان بخش پارلمانی حــوزه تعاون 
اســتان فعالیت می کند. ســیدمحمد میرهادیان بزرگترین مســاله اتاق تعــاون را مباحث مالی 
عنوان کرد و افــزود: برای پیشــبرد اهداف اتــاق تعاون و ارائــه خدمات مطلوب بــه تعاون گران، 
تأمین مالی اتــاق ضروری اســت، درحالی که مــا از دولت هیــچ بودجه ای دریافــت نمی کنیم.

غلامحســین شــافعی، رئیس اتاق ایران از ایجاد دفتر ویژه راهبــردی آب در اتاق 
بازرگانی خبر داد و گفت: بر اســاس بند الف تبصره یک قانون بهبود فضای کســب 
و کار، اتــاق بازرگانی ایــران وظایف جدیدی در ارتباط با ســند آب و کشــاورزی 
بر عهده گرفته که ظرف مدت ســه ســال، دفتر ویژه راهبردی آب در اتاق را ایجاد 
کند؛ البته این دفتــر زودتر از موعــد مقرر در اتــاق ایجاد شــده و در این رابطه، 
کارهای زیادی انجام شــده اســت که مــورد عنایــت وزارت نیرو واقــع گردید.

دفتر ویژه راهبردی آب تشکیل شدمباحث مالی؛ بزرگترین مساله اتاق تعاون

 گزارش

گفت وگو

 نوسان: مدیر سیمان اصفهان گفت: بهترین گزینه 
برای افزایش بهره وری تولید صنعت سیمان، صادرات 
است تا برنامه 1404 به ظرفیت تعیین شده برسیم و 
بزرگترین تولیدکننده ســیمان در منطقه شــویم.

مجتبی کاروان در همایش تخصصی نقش سیمان در 
دوام و پایداری بتن با رویکرد استفاده بهینه از سیمان 
در سازه های بتنی، اظهار کرد: در افق 1404 برای صنعت سیمان کشور، تولید 
یکصد تن سیمان در سال ترسیم شده است که با توجه به پتانسیل کارخانجات 
کشور و کاهش پروژه های عمرانی و ساخت و ساز، جریان صادرات باید فعال تر 
از گذشته عملیاتی شود.وی با بیان اینکه استان اصفهان یکی از پرتراکم ترین 
مناطق صنعت سیمان اســت، گفت: بهترین گزینه برای افزایش بهره وری 
تولید صنعت سیمان، صادرات اســت تا برنامه 1404 به ظرفیت تعیین شده 

برسیم و بزرگترین تولیدکننده سیمان در منطقه شویم.

 نوسان:  علی عابــدزاده، رئیس سازمان هواپیمایی  
کشــوری از صدور مجوز واردات تعدادی هواپیما به 
کشور از سوی این سازمان خبر داد و گفت: کانال مالی 
برای خرید این هواپیماها تعیین شــده است. رئیس 
سازمان هواپیمایی کشــوری درباره جزئیات خرید 
این هواپیماها اظهار داشت: قرار است بزودی تعدادی 
هواپیما از سوی شرکت های واردکننده هواپیما که همان شرکت های هواپیمایی 
هستند، وارد ناوگان حمل و نقل هوایی کشور شوند و سازمان هواپیمایی کشوری 
مجوز واردات این هواپیماها را صادر کرده اســت. وی تاکیــد کرد: ما به عنوان 
نهاد حاکمیت واردکننده نیســتیم و دخالتی در کار نداریم؛خود شرکت های 
هواپیمایی واردکننده این هواپیماها هستند.وی درباره کانال مالی واردات این 
هواپیماها نیز گفت: خود ایرلاین ها کانال مالی برای واردات این هواپیماها را ایجاد 
کرده اند.عابدزاده از بیان نام کشورهای فروشنده هواپیما به ایران خودداری کرد.

 نوسان: مدیر کل صنایع نساجی و پوشاک وزارت 
صمت با اعــلام این که از اول هفتــه جاری عملیات 
مبارزه با قاچاق پوشــاک شروع شــده و با برند های 
قاچاق پوشاک برخورد می شود، گفت:  »کارگروهی 
برای ثبت برند ها نیز از شــنبه آینــده فعال خواهد 
شــد.« بهرام شــهریاری با اشــاره به افزایش نرخ 
ارز و بی رونق شــدن قاچاق گفت: »این اتفاق، اتفاقی مبارک است و فرصتی 
را برای صنعت پوشــاک بــه وجود آورده اســت و همه باید دست به دســت 
هم بدهند از مجلس و دولت و بخش خصوصی، تا صنعت پوشــاک کشــور 
بار دیگر رشــد و توســعه یابد و توان خودش را به رخ رقبای خارجی بکشد.« 
نایب رئیــس اتحادیــه تولیدکننــدگان و صادرکننــدگان نســاجی و 
پوشــاک از این کــه ماشــین آلاتی کــه بــا اعتبــارات اســنادی از خارج 
خریداری شــده اســت ماه ها در گمــرکات معطــل مانده هم گلــه کرد.

 نوســان:  یک مقام آگاه در نظام بانکی با اشاره 
به کاهش 12 هزار میلیــارد تومانی حجم بدهی 
بانک های خصوصی به بانــک مرکزی در ماه های 
آبان و آذر 97 گفــت: این کاهش بدهی بانک های 
خصوصی، بیشــتر متعلق به یکــی از بانک های 
خصوصی اســت. به گزارش فــارس، حجم مانده 
بدهی بانک های غیردولتــی و خصوصی به بانک مرکــزی از 109 هزار 
و 740 میلیارد تومــان در مهر به 105 هزار میلیــارد تومان در آبان و 97 
هزار و 310 میلیارد تومان در پایان آذر ماه رسید. وی افزود: بانک مذکور 
حدود 13 هزار میلیارد تومان از بانک مرکزی اضافه برداشت کرده بود که 
بعد از تأکید رئیس کل بانک مرکزی به مدیرعامل این بانک برای تسویه 
بدهی ها، همه بدهی  بانک را با بانک مرکزی تسویه کرد و هم اکنون بدهی 

این بانک صفر شده است.

صادرات بهترین گزینه  صنعت سیمان کاهش 12هزار میلیاردی بدهی بانک های خصوصیمبارزه با قاچاق پوشاک ادامه داردمجوز واردات هواپیما صادر شد

 ها
ده

برا

اصفهان پایلوت 
برند شهری

نگاهی به جایگاه کشاورزی در گفت وگو با زهرا اخوان نسب؛

توان اتاق برای 
توسعه صادرات کافی نیست!

 اگرچه تحریم ها سدی بر سر راه توسعه 
صادرات است، اما به اعتقاد رئیس کمیسیون 
بازرگانی  اتاق  گذاری  سرمایه  از  حمایت 
اصفهان مشکلات صادرات کشور را باید در 
خودمان جستجو کنیم!؛ چرا که تنها به دنبال 
این هستیم که مازاد کالای تولید شده خود را 
صادر کنیم و هرگز برای رشد صادرات بازاریابی 
و سلیقه یابی نکرده ایم! به این دلیل تاکنون در 
خارج کشور به یک بازار پایدار و باثبات دست 

نیافته ایم.
به گفته قاسمعلی جباری، یکی از مشکلات 
بازارهای  نیاز  مطالعه  عدم  کشور  صادرات 
مختلف است! همچنین از بازارهای منطقه 
اطلاعات و شناخت کافی نداریم، در نتیجه نمی 
توان در ارتباط با دنیا ذهنیتی نزدیک داشته 
باشیم. وی با اعتقاد بر اینکه امروز اقتصاد کشور 
مشکلات اساسی در شناخت و روابط خود 
دارد و صادرات به تنهایی نمی تواند یک الگوی 
اقتصادی باشد، ادامه داد: کشور بضاعت چندانی 
برای صادرات ندارد، اما می خواهیم یک شبه 
و بدون هماهنگی و برنامه ریزی و همچنین 
پشتوانه صادراتی  و  نداشتن یک هلدینگ 

حرکت کنیم. 
به گفته جباری، حتی زمانی که کشور درگیر 
برای  به خصوصی  برنامه  نیز  نبود  تحریم 
صادرات نداشتیم. وی تاکید کرد: اگر بخواهیم 
به بازار پایدار صادراتی دست یابیم؛ باید با 
مطالعه بیشتر مطالبه کنیم، نه اینکه خود را 
پشت حصار تحریم ها و مشکلات سیستم 
بانکی حبس کنیم! البته مشکلاتی همچون 
عدم مدیریت و برنامه ریزی صحیح، شرکت 

پایین در نمایشگاه ها و ... وجود دارد؛ اما نباید 
دیگران را مقصر بدانیم.

وی همچنین در مورد نقش اتاق بازرگانی 
در توسعه صادرات، گفت: اتاق بازرگانی به 
خصوص طی چهار سال گذشته سعی کرده 
با افزایش سطح فرهنگی و اطلاعاتی اعضا، آنها 
را با دیگران آشنا کند و با دعوت از گروه های 
تجاری مختلف به صورت رو در رو اشتراک 
انتظار داشت  نباید  اما  ایجاد کند،  مساعی 
دیگران به راحتی برای صادرات با ایران قرارداد 

امضا کنند. 
رئیس کمیسیون حمایت از سرمایه گذاری 
اتاق بازرگانی اصفهان با اعتقاد بر اینکه اتاق 
بازرگانی به تنهایی از عهده برنامه ریزی برای 
توسعه صادرات برنمی آید، افزود: در این مسیر 
مسئولان، تولیدکنندگان، فرهنگ اجتماعی و 
... موجب توسعه صادرات می شوند، البته اتاق 
بازرگانی اصفهان در راستای توسعه زیرساخت 
های صادراتی تمام تلاش خود را می کند، اما 
این تلاش به تنهایی کفایت نمی کند و نیازمند 

تداوم آن در دوره بعدی اتاق هستیم. 

کارگوترمینال برای 
بهره برداری صرفه اقتصادی نداشت

نائب رییس اتاق بازرگانی اصفهان نیز با تاکید 
بر اینکه متاسفانه مشکلات بخش صادرات 
همچنان پا برجا و حتی بعد از تحریم های 
دوباره آمریکا شرایط سخت تر شده است، اظهار 
کرد: در این حوزه دو بخش پول و صادرات باید 
به موازات یکدیگر حرکت کنند، اما به دلیل 
تحریم های بانکی این شرایط پیچیده است و 
صادرکننده برای دریافت پول خود مشمول 

زمان طولانی می شود.

مصطفی رناسی افزود: از سوی دیگر به دلیل 
عدم ثابت سیاست های ارزی و تلاطم دائمی 
نرخ دلار صادرکننده نمی داند با چه نرخ ارزی 
صادرات انجام می دهد و در این شرایط دچار 
زیان می شود!؛ همچنین تورم شدید داخلی و 
افزایش لحظه ای قیمت ها، موجب بی ثباتی 
بازار صادراتی می شود و در نهایت بخشنامه 
های متعدد دولت ثبات بخش صادرات را از بین 
برده است. وی ادامه داد: موضوع قیمت گذاری 
و بازگشت پول های صادراتی مشکل دیگر این 
حوزه است به نحوی که برخی کارشناسی های 
صورت گرفته در گمرک، صادرکنندگان را با 

مشکل مواجه می کند.
بهبود  برای  بازرگانی  اتاق  رناسی،  به گفته 
وضعیت صادرات همواره بر شناورسازی نرخ 
ارز تاکید دارد که این نرخ باید توسط بازار و نه از 
سوی سیاست گذار و دولت تعیین شود، از سوی 
دیگر در روابط خارجی به خصوص با کشورهای 
همسایه نیازمند تغییر و بهبود هستیم، چرا که 
حجم بیشتر مبادلات ایران با آنهاست، البته 
اتاق در ارتباط با ارگان های دولتی سعی در 

بهبود سیاست ها و روابط با دیگر کشورها دارد.
ایران  در  اینکه  بر  اعتقاد  با  همچنین  وی 
تولیدکننده و صادرکننده یکی است، ادامه داد: 
این در حالی است که هیچ یک با دانش صادرات 
آشنایی ندارند و رقابت داخلی زیادی با یکدیگر 
دارند که خود موجب تخریب بازار صادراتی می 
شود! اما اتاق بازرگانی اصفهان با توسعه شرکت 
های صادرات محور و با آموزش های مختلف 
آنها سعی در ورود صادرکنندگان واقعی به 
بازارهای بین المللی است. وی با تاکید بر تقویت 
زیرساخت های صادراتی استان نیز گفت: اتاق 
بازرگانی برای راه اندازی کارگوترمینال اصفهان 

به عنوان یکی از زیرساخت های صادراتی 
سرمایه گذاری بسیاری کرده است اما در این 
سال ها به دلیل اقتصادی نبودن کارگو و حجم 
پایین صادراتش، کسی حاضر به اداره آن نبود! 
اما در نهایت در قرارداد اتاق بازرگانی اصفهان با 
شرکتی که کارگو فرودگاه امام خمینی را عهده 
دار است، امیدواریم کارگو اصفهان فعالیت خود 
را به خوبی ادامه و با تداوم آن اقتصادی شود. 
در خصوص بندر خشک اصفهان نیز تاکنون 
به دلیل  اما  اقدامات موثری صورت گرفته 
بروکراسی اداری هنوز مجوز لازم برای این پروژه 
صادر نشده است؛ البته با فشار اتاق بازرگانی 
امیدواریم طی چهار سال آینده این طرح نیز به 

بهره برداری برسد.

دولت باید به 
اتاق بازرگانی میدان بدهد

به اعتقاد عضو هیات رییسه اتاق بازرگاني 
اصفهان، بخش صادرات کشور همواره دچار 
نوسان است و بعد از افزایش نرخ دلار شرایط به 
نفع صادرکنندگان شد؛ قیمت های صادراتی 
به نرخ واقعی خود نزدیک و موجب افزایش 
قوانین دست  دلیل  به  اما  صادرات گردید؛ 
وپاگیر و کنترل های موجود، ضریب احتیاط 
صادرکنندگان در ارائه و ثبت اطلاعات خود 

بالا رفت.
محسن پورسینا افزود: با این وجود با تمام 
شرایطی که حاکمیت و دولت لحاظ کرده و 
همچنین سهولت قانون برای صادرکنندگان، 
برای  را  صادراتی  های  فرصت  امروز 
صادرکنندگانی که محصولات کیفی و خدمات 
پس از فروش قابل اتکا دارند مهیا کرده و آنها می 
توانند با حجم بالای صادرات خود عاملی در 

افزایش سرمایه گذاری و اشتغال شوند.
وی با اعتقاد بر اینکه با وجود نیت خیر حاکمیت، 
دست دولت در کوره برخی مسائل و مشکلات 
نیست، تاکید کرد: در این فضا باید به بخش 
اعتماد کنیم و در صورت توجه  خصوصی 
دولت به تشکل های رسمی هر حوزه می تواند 
به راهکارهای خوبی در حوزه های مختلف از 
جمله صادرات برسد منتها باید سرعت تصمیم 
گیری دولت مناسب باشد. وی با تاکید بر اینکه 
اتاق بازرگانی به عنوان پارلمان بخش خصوصی 
می تواند با دور هم جمع کردن صاحبان صنعت، 
تجار و معدن و ... از منافع آنها حمایت کند، 
تصریح کرد: دولت باید میدان لازم را به اتاق 
بازرگانی بدهد، اما رفتار دولتمردان طی سالیان 
متمادی در حمایت از بخش خصوصی تنها در 

حد شعار و نه در عمل بوده است.
به گفته پورسینا، اتاق بازرگانی در چهارسال 
آینده باید مطالبه گری شفاف  از بخش دولتی 
دولت  که  امروز  خصوص  به  باشد؛  داشته 
مشمول تحریم هاست و باید به پتانسیل بخش 
خصوصی تکیه کند. از سوی دیگر افراد سالم 
و در چارچوبه قانون باید وارد بخش خصوصی 
از  مختلف  های  در حوزه  بتوانیم  تا  شوند 
جمله صادرات موفق عمل کنیم و امیدواریم 
منتخبان اتاق بازرگانی در دوره نهم در این 

مسیر موفق باشند.

تاریک و روشن نقش اتاق بازرگانی در حوزه صادرات؛

انباشت مشکلات
پرسش مهم  اقتصاد ایران:  راز کامیابی در توسعه صادرات چیست؟

می گویند صادرات نسخه نجات اقتصاد ایران در شرایط فعلی است؛ اما هنوز راهکار مناسبی برای رسیدن به جایگاه  
واقعی صادرات ارائه نشده است. پرسش مهم در اقتصاد ایران این است که چرا در توسعه صادرات تاکنون موفقیت 
چندانی نداشته ایم؟ این در شرایطی است که همیشه صادرات در صدر سیاست های کشور بوده است. در برنامه های 
توسعه، صادرات همیشه جایگاه خاصی داشته است؛ گاهی اوقات سال جدید با نام صادرات نامگذاری شده است؛ یک 
روز را به نام صادرات نامگذاری کرده ایم و سازمان عریض و طویلی برای این منظور ایجاد کرده ایم. راستی چرا با این 
همه تلاش و اراده صادرات کشور به میزان قابل قبولی نرسیده است و چرا هنوز برای اداره کشور منتظریم درآمدهای 

نفتی بتواند ناتوانی های ما را پوشش دهد.

گزارش
گروه بازرگانی

قرار گرفتن ایران در کمربند خشک جهانی، تغییر پذیری شدید اقلیمی، 
بارش تنها معادل یک سوم متوسط جهانی، خشکسالی های متعدد و پیش 
بینی ادامه آن تا سال 2۰5۰، مصرف بالای آب و نبود آموزشهای مناسب، 
ورود کمرنگ تکنولوژی و فناوریهای علمی به صنعت کشاورزی ونیز 
کمبود نیروهای متخصص و ماهر در این حوزه، متاسفانه بخش کشاورزی 
کشورمان را با مشکلات عدیده ایی روبرو ساخته است. اما راهکار بخش 
خصوصی برای حفظ و نگهداری این حوزه و توسعه پایدار آن چیست؟ در 
گفت گو با زهرا اخوان نسب،  عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان 

و فعال حوزه کشاورزی به این موارد پرداختیم؛
  نوسان: به نظر می رسد حوزه کشاورزی از اولین بخش هایی باشد که 
متوجه شده دولت راهکاری برای نجات آن ندارد و باید بر توان بخش 
خصوصی برای حفظ خود تکیه کند؛ دیدگاه شما در این خصوص چیست؟

حکمرانی دولت در کلیه بخشها به نوعی تعادل وتوازن را بر هم می زند و بخش 
کشاورزی نیز از این تکانه ها مصمون نمانده است. چنانچه با عریض و طویل 
شدن بخش دولتی و افزایش مداخلات آن در این حوزه  و نیز وضع قوانین 
غیر کارشناسی و متغیر، مزید بر کلیه مشکلات صنعت کشاورزی بوده و عملا 
توسعه و حرکت رو به جلوی این بخش را با کندی مواجه نموده است. اگرچه 
در سیاستهای کلی نظام در بخش کشاورزی به توسعه پایدار این بخش و تامین 
امنیت غذایی با تاکید بر تولید از منابع داخلی و اصلاح ساختار و نظام بهره 
برداری بخش کشاورزی و سایر نکات کلیدی تاکید گردیده است؛ اما بدلیل 
گسترده بودن این حوزه و وجود مشکلات گوناگون، عملا دستگاه اصلی متولی 
این صنعت به نوعی دچار روزمرگی  ودرگیری با مشکلات مقطعی گردیده و از 
پرداختن به مشکلات اصلی وساماندهی مسائل و معضلات این حوزه جامانده 
است. درصورتیکه وزارتخانه متبوع موظف است با بهره گیری از برنامه مدون  و 
کارشناسی به حمایت از ساماندهی فرآیند تولید و اصلاح نظام بازار محصولات 
کشاورزی با هدف افزایش بهره وری و کاهش هزینه های تولید، کاستن از قیمت 
تمام شده، تامین درآمد تولیدکنندگان و منافع مصرف کنندگان و نیز افزایش 

کیفیت مواد وفرآورده های غذایی بپردازد. 
  نوسان: در این بین نقش پارلمان بخش خصوصی را چگونه ارزیابی می 

کنید؟ 
اگر چه مدت زمان کوتاهی است که حوزه کشاورزی به اتاق بازرگانی،صنعت و معدن 
ملحق شده؛ ولی تجربیات خوبی در حوزه کشاورزی در اتاق بازرگانی جمع آوری شده 
است . در این دوره، توجه و نگاه کلان هیات نمایندگان، در خصوص ارائه تسهیلات به 
همه همشهریان و صنعتگران و بازرگان و کشاورزان و عملا کلیه متخصصان و فعالان 
حوزه کشاورزی صورت گرفته و تمامی فعالان این بخش می توانند در کمیسیون 
کشاورزی وارد و مشارکت داشته باشند. این یکی از مزیتهای اصلی این دوره در کلیه 
کمیسیونها و نه فقط کمیسیونها کشاورزی بود. کانون ثقل فعالیتهای حوزه کشاورزی 
در این دوره، با توجه به اهمیت موضوع آب و خشکسالی زنده رود، بیشتر بر بحران آب 
در اصفهان و بررسی راهکارهای احتمالی بوده است؛ زیرا حیات کشاورزی به جاری 
بودن آب وابسته است. در این خصوص جلسات متعددی برگزار گردید و مطالعات و 
تحقیقات فراوانی بعمل آمد، و در نهایت اهمیت مشکلات کم آبی و بحران خشکسالی 

زنده رود به مسئولین استانی و کشوری گوشزد گردید. 
  نوسان:اما بسیاری معتقدند بخش کشاورزی نیازمند تقویت جایگاه 
خود در اتاق های بازرگانی و استفاده بهینه از تمام ظرفیتها و پتانسیل 
هاست و باید در این مسیر تلاش بیشتری صورت بگیرد! دیدگاه شما در 

این خصوص چیست؟
در ابتدا باید این نکته را متذکر شوم که شرایط فعلی اتاق های بازرگانی سراسر کشور 
به گونه ایی است که گویی ذیل دولت قرار گرفته و همواره سعی در تعامل و مدارا با 
دولت دارد؛ در اینصورت بدیهی است که نقش اتاقها به عنوان یک نهاد مستقل جامعه 
مدنی زیر سوال رفته است .هرچند باتوجه به حاکمیت مطلق دولت بر اقتصاد کشور و 
مدیریت همه جانبه آن،  طبیعی است که فعالین اقتصادی حاضر در اتاقها نیز منافع 
و مصالح خود را در تعامل با دولت جستجو کنند. کما اینکه در اتاق اصفهان نیز این 
نزدیکی را ملاحظه نمودیم. با این اوصاف، به نظر بنده اتاقی می تواند درحوزه های 
کاری خویش اعم از صنعت، معدن، تجارت  و کشاورزی موفق و سنجیده عمل 
نماید که هم عرض دولت قرار گیرد نه زیر دست آن.  در این صورت اتاق از جایگاه 
کار،کارشناسی و طرح موضوع صرف می تواند به درستی وظیفه خود را انجام دهد 
و جهت بهبود بخشیدن به وضعیت فعلی حوزه های اقتصادی، صنعتی و کشاورزی 

نقادانه  وارد عمل شده و با کمک دولت به اصلاح مشکلات در حد توان خود بپردازد.

حکمرانی دولت
تعادل را برهم می زند
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مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان گفت: طرح های برتر مسابقه 
طراحی المان های سبز شهری از سوی شهرداری اصفهان در مناطق مختلف اجرا می شود.
فروغ مرتضایی نژاد با بیان اینکه فراخوان مسابقه در آذرماه 97 از طریق سایت های ملی 
ارسال شد، ادامه داد:  پوســتر این رویداد برای دانشگاه های هنر، نجف آباد و خوراسگان، 
شرکت های دانش بنیان، نظام مهندسی ساختمان و نظام مهندسی کشاورزی و مناطق 15 

گانه شهرداری اصفهان، معاونت ها و سازمان های وابسته ارسال گردیده است.

طبق ماده 111 قانون، شــهرداری ها می توانند از طریق تأسیس مؤسساتی با سرمایه خود 
خانه ها و مستغلات و اراضی و محلات قدیمی و کهنه شهر را با استفاده از مقررات قانون تملک 
زمین ها مصوب 17 خرداد 1339 خریداری کند. به منظور نوســازی شهرها، شهرداری ها 
می توانند از طریق تأسیس مؤسساتی با ســرمایه خود خانه ها، مستغلات، اراضی محلات 
قدیمی و کهنه شهر را با استفاده از مقررات قانون تملک زمین ها خریداری کنند و یا اینکه رأساً 

اقدام به اجرای طرح های ساختمانی کنند.

وام بانکی 
سهم مهلک کارآفرینی

29 آبان سال جاری بود که دکترخسروی 
جشنواره  دوازدهمین  مراسم  حاشیه  در 
تجلیل از کارآفرینان برتر استان اصفهان 
با اشاره به اینکه اعطای تسهیلات بانکی 
به کارآفرینان سم مهلکی برای آنها است 
در  خطرپذیر  صندوق  تاسیس  لزوم  از 
اصفهان صحبت کرد و گفت: شورای شهر 
اصفهان، شهرداری را موظف کرده است که 
سرمایه گذاران خطر پذیر بزرگ کشور را به 
اصفهان دعوت کند. شهرداری نیز می تواند 
تا 5 میلیارد  تومان برای مشارکت با این 
شرکت ها در بودجه اعتبار تخصیص دهد 
و قرار است یک صندوق 10 میلیارد تومانی 
در اصفهان راه اندازی شود که امیدواریم نقص 
اکوسیستم کارآفرینی استان با تشکیل این 
صندوق برطرف شود. صندوقی که به نظر 
می رسد مراحل قانونی آن طی شده است در 

حال اجرای شدن است.

هنوز میزان سرمایه صندوق
 مشخص نیست!

به اینکه  اشاره  با  خسروی  کوروش  دکتر 
صندوق های خطرپذیر یکی از الزامات مهم 
توسعه اکوسیستم کارآفرینی در شهرهای 
جهان است، در مورد احداث این صندوق 
در شهر اصفهان به خبرنگار "نوسان" گفت: 
شهری مانند اصفهان که دارای طبقه جوان 
و خلاق است؛ نه به یک صندوق خطرپذیر 
که به چندین صندوق جهت کمک و تامین 

مالی استارت آپ ها که اعضای آن را جوانان 
خلاق تشکیل می دهند نیاز دارد. زیرا اینگونه 
کسب وکارهای نوین اگر بخواهند از بانک 
وام بگیرند از بنیان کارآفرینی دور می شوند؛ 
درحالی که صندوق های خطرپذیر با شراکت 
در استارت آپ ها بهترین و مطمئن ترین راه 

تامین سرمایه آنها است. 
خسروی، درمورد چگونگی و میزان تامین 
توجه  با  گفت:  نیز  صندوق  این  سرمایه 
به مصوبه ای که در شورای اسلامی شهر 
این صندوق  از سرمایه  بخشی  داشته ایم 
توسط شهرداری و از محل بودجه سالانه 
این ارگان تامین می شود و بخش دیگر آن 
نیز  برعهده بخش خصوصی اصفهان است. 
همچنین ما به عنوان مدیران شهری به دنبال 
ترغیب بخش خصوصی هستیم تا در این 
صندوق سرمایه گذاری کنند. زیرا متوجه 
وجود  عدم  دلیل  به  اصفهان  در  شده ایم 
صندوق های خطرپذیر بسیاری از جوانان 
خلاق و کارآفرین که سرمایه های این شهر 

هستند اصفهان را ترک می کنند.
با  می خواهیم  کار  این  با  ما  داد:  ادامه  او 
نماینده  و  خصوصی  بخش  مشارکت 
شهرداری از خروج این سرمایه های انسانی 
جلوگیری کنیم. درحال حاضر صندوق های 
گوناگونی با سرمایه های 4 تا 100 میلیارد 
وجود دارد. سرمایه این صندوق نیز بنا به 
مشارکت بخش خصوصی و بنیه مالی آن 
از چند میلیارد تا چندصد میلیارد متفاوت 

است.
این عضو شورای اسلامی شهر اصفهان افزود: 

درحال حاضر با چند بخش خصوصی برای 
سرمایه گذار و معاون شهردار اصفهان جهت 
تاسیس اولین صندوق خطرپذیر اصفهان در 
حوزه کارآفرینی صحبت کرده ایم. امیدواریم 
اولین جلسه آن پیش از عید تشکیل شود. 
شاید هم در همان جلسه اول میزان منابع 
مالی این صندوق مشخص شود. اما در این 

مورد آخر نمی توانم قول صد درصد بدهم.

سایر عناصر
فضای کارآفرینی

راه اندازی  به  اشاره  با  همچنین  خسروی 
فضای کار اشتراکی ارگ جهان نما، برگزاری 
دوره  های توانمدسازی استارت آپ ها و و کافه 
کارآفرینی در مورد فعالیت هایی شورای شهر 
و شهرداری اصفهان در یک سال گذشته برای 
توسعه و بهبود فضای کارآفرینی اصفهان 
توضیح داد: بدون شک برای توسعه و بهبود 
را  باید عناصر آن  ابتدا  فضای کارآفرینی 
فعال کرد. ما نیز به عنوان مدیران شهری 
در یک سال گذشته قدم هایی را در این 
جهت برداشته ام. از جمله با احداث فضای 
مشارکت  با  استارت آپ ها  اشتراکی  کار 
جهان نما  ارگ  در  اصفهان  هاب  شرکت 
فضای فیزیکی را برای فعالیت آنها آماده 
کرده ایم . تاسیس کافه کارآفرینی در خیابان 
آمادگان یکی دیگر از عناصر این موضوع 
توامندسازی  دوره های  برگزاری  است. 
استارت آپ ها که درحال برگزاری است نیز 
بخش مهم این این موضوع است. اکنون 
نیز تلاش برای راه اندازی صندوق سرمایه 

توسعه  از  دیگری  مهم  بخش  خطرپذیر 
اکوسیستم کارآفرینی اصفهان است. زیرا 
کارآفرین اصفهانی فعالیت خود را در اصفهان 
شروع می کند اما وقتی به مرحله تامین مالی 
می رسد، به تهران مهاجرت می کند که این 
به  معنی از دست داد طبقه خلاق شهر است 
تاسیس این صندوق می تواند از این چالش 

جلوگیری کند.

چشم انداز این صندوق 
حمایت از ۱۰۰ کارآفرین است

خطرپذیر  صندوق  این  شرکای  دیگر  از 
است  استان  فناوری  و  پژوهش  صندوق 
اصفهان. مهندس احمد ورد مدیرعامل این 
صندوق نیز در ارتباط با راه اندازی صندوق 
خطرپذیر به خبرنگار نوسان گفت: اواخر 
تابستان سال جاری مرکز پژوهش های شورا 
به ریاست دکتر کوروش خسروی با هدف 
حمایت از طبقه خلاق و کارآفرین اصفهان 
طی مصوبه  ای تصمیم به تاسیس صندوق 
اولیه  مادی  سرمایه  تا  گرفت  خطرپذیر 

استارت آپ ها را تامین کند. 
او ادامه داد: این مصوبه ای پس از طی مراحل 
قانونی در پاییز اجرایی و قرار شد به شرط 
مشارکت سایر صندوق های تخصصی حوزه 
کارآفرینی کشور در اصفهان فعالیت خود 
را به شکل مستقل، با مشارکت شهرداری 
اصفهان، صندوق پژوهش و فناوری استان 
اصفهان و صندوق نوآوری و شکوفایی و چند 
بخش خصوصی که شامل سرمایه گذاران 
جهت  اصفهان  بازرگانی  اتاق   و  اصفهانی 
حمایت از استارت آپ های تازه تاسیس در 

اصفهان آغاز کند.
مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری استان 
اصفهان در ارتباط با میزان منابع و ذخیرمالی 
این صندوق خطرپذیر تازه تاسیس گفت: 
هنوز به طور دقیق مبلغ و میزان سرمایه 
این صندوق مشخص و تصویب نشده است 
اما تاکنون حدود 14 تا 20 میلیارد تومان 
سرمایه این صندوق مشخص شده است که 
البته هنوز قطعی نشده است امیدوارم مبلغ 
دقیق آن طی جلساتی که در روزهای آتی 
برگزار خواهیم کرد و تاپیش از عید مشخص 

و تصویب شود.
ورد، درآخر در مورد چشم انداز و لزوم تاسیس 
این صندوق گفت: همانطور که ذکر شد این 
صندوق با هدف حمایت از استارت آپ های 
فعال که اعضای آن را جوانان خلاق شهر 
تشکیل می دهند قرار است آغاز به کار کند. 
امیدواریم بتوانیم به واسطه این صندوق از 
حدود 50 استارت آپ فعال در شهر اصفهان و 
حدود 100 کارآفرین حمایت کنیم از خروج 
اصفهان  شهر  از  انسانی  سرمایه های  این 
جلوگیری کنیم. شکی نیست تاسیس این 
صندوق قدم اول برای تاسیس صندوق های 
دیگر است امیدواریم در آینده شاهد تاسیس 
سایر صندوق های خطرپذیر و کارآفرینی در 

اصفهان باشیم.

شهرداری ها می توانند اراضی شهر را بخرند؟مسابقه المان های برتر سبز شهری 
گزارش

citizen

به نظــر می رســد بهبــود و توســعه فضــای کارآفرینــی یکــی از اهــداف و اولویت هــای مهــم دور پنجــم 
گزارش

گروه شهری
شــورای اســلامی شــهر اصفهــان اســت. ایــن را بــه راحتــی می تــوان از فعالیت هــای یــک ســال گذشــته 
ایــن شــورا بــرای حمایــت از اســتارت آپ ها متوجــه شــد. فعالیت هایــی چــون ایجاد فضــای کار اشــتراکی 
در ارگ جهان نمــا، ایجــاد دوره هــای توانمندســازی اســتارت آپ و چندیــن فعالیــت دیگــر کــه بــه گفتــه 
دکتــر کــوروش خســروی عضــو ایــن شــورا همگــی ایــن فعالیت هــا موجــب حفــظ جوانــان خوش فکــر و 
طبقــه خــلاق اصفهانــی در ایــن شــهر می شــود. اکنــون نیــز شــاهد تاســیس صنــدوق خطرپذیــر بــرای 

بهبود فضای کسب وکار و کارآفرینی هستیم.

تاثیر تاسیس صندوق خطرپذیر برای بهبود فضای کسب وکار اصفهان؛

پله های تامین مالی 
توسعه فضای کارآفرینی یکی از اولویت های مهم شورای شهر اصفهان است

اصفهان میزبان هفته فرهنگی – تجاری عمان؛

– تجاری عمان در   نوسان: با میزبانی اصفهان از هفته فرهنگی 
روزهای سوم تا نهم اسفندماه جاری، ارتباطات فرهنگی و اقتصادی 
میان هیأت 4۰ نفره تجاري کشور عمان در جریان سفر به اصفهان 

با حمایت شورای شهر و شهرداری اصفهان، تسهیل خواهد شد. 
مبه گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، اصفهان به عنوان 
یکی از همتایان قدیمی مسقط در حوزه فرهنگ، تجارت و تبادلات اقتصادی 
میزبان هفته فرهنگی – تجاری کشور عمان است و قرار است اصفهانی ها 
برای توسعه ارتباطات همه جانبه خود با تجار و فعالان فرهنگی و اقتصادی 
عمان، از سوم تا نهم اسفندماه 97، 40 بازرگان و تاجر عمانی را در شهر 
خود میزبانی کنند تا زمینه همکاری های بیشتر با این کشور فراهم شود. 
شهرداری و شورای شهر اصفهان تسهیل گر این ارتباطات خواهند بود و 
بخش خصوصی را ترغیب مي کند تا قدم های محکم تر و بیشتری برای 

افزایش تبادلات فرهنگی و تجاری بردارند.  
کوروش خسروی، رئیس مرکز پژوهش ها و مطالعات شورای شهر اصفهان 
در این زمینه با اشاره به اینکه رویداد هفته فرهنگی – تجاری عمان در 
اصفهان، یک گام اولیه برای دریافت بازخوردها به منظور گسترش چنین 
رویدادهایی در رابطه با دیگر کشورها است، اظهار کرد: این رویداد، توسعه 
و  است  داده  قرار  مورد هدف  را  گوناگون  از جنبه های  فرهنگی  اقتصاد 
بنا داریم زمینه همکاری میان تجار و هنرمندان ایرانی و عمانی را با این 
بسترسازی تسهیل کنیم. وی ادامه داد: اگر ارتباطات فرهنگی میان دو کشور 
شکل بگیرد و عمیق شود قطعا به تبادلات مالی میان آنها منجر خواهد 
شد. درصورت تحقق این هدف، رابطه میان ایران و عمان نیز مستحکم تر 

خواهد شد.  
رئیس مرکز پژوهش ها و مطالعات شورای شهر اصفهان افزود: اصفهان و 
مسقط می توانند در زمینه های صنعتی با هم مراودات مالی و اقتصادی 
داشته باشند. از سوی دیگر گردشگری یکی از ظرفیت های بالقوه اصفهان 
و مسقط است که می توان با ارتباط میان آژانس های گردشگری دو طرف، 
این حوزه را فعال تر کرده و اقدام به جذب گردشگر بیشتري کرد. وی 
به اشتراکات فرهنگی میان ایران و عمان اشاره و تصریح کرد: محصولات 
فرهنگی مانند صنایع دستی، فیلم، موسیقی و انیمیشن از جمله ظرفیت 
هایی است که می توان از آنها برای تعمیق روابط فرهنگی ایران و عمان 

استفاده کرد.
خسروی با تاکید بر اینکه محصولات فرهنگی ایران در بازار کشور عمان 
بازدهی مناسبی دارد، گفت: یکی از زمینه های مشترک میان دو کشور 
باشگاه های فرهنگی – ورزشی هستند که هم اصفهان و هم مسقط در این 
حوزه، ظرفیت های خوبی دارند و می توان با برگزاری رویدادهاي ورزشي 

مشترک، بهره برداری خوبی از این عرصه داشت. 

تسهیل رایزنی های اقتصادی

   نوسان: شهردار اصفهان گفت: دریافت 
نقطه نظرات بخش های موفق مدیریت 
شــهری می تواند در اداره بهتر شهرها و 
رسیدن به شــهری ایده آل نقش مؤثری 

داشته باشد.
قدرت الله نــوروزی در حاشــیه نهمین 
همایش مدیریت شــهری و روســتایی 
اظهارکرد: ایجاد تعامل بین دیدگاه های 
شهری شهرهای مختلف کشور و تبادل 
نظر پیرامون مدیریت تخصصی شهرها 
از مهمترین اهداف برگــزاری همایش 
مدیریت شهری و روستایی در بندرعباس 
است، به طور حتم شنیدن و دریافت نقطه 
نظرات بخش های موفق مدیریت شهری 
می تواند در اداره بهتر شهرها و رسیدن به 
شهری ایده آل نقش مؤثری داشته باشد. 
وی با بیان اینکــه در همایش مدیریت 
شهری و روســتایی، کارشناسان درباره 
شهرهای هوشــمند نقطه نظرات خوبی 
را مطرح کردند، افــزود: در این همایش 
هم چنین یکــی از کارشناســان درباره 
وصول مطالبات شــهرداری ها از دولت 
سخنرانی و شهرداری اصفهان را به عنوان 
نخستین شــهرداری موفق در این گونه 
اقدامات معرفی کرد و از شهرهای دیگر 
خواست که مسیر شهرداری اصفهان را 

ادامه دهند.
شــهردار اصفهان اضافه کرد: اصفهان در 
مسیر امید حرکت می کند و این حرکت 
امنیت، آسایش، تردد روان و هوای پاک 
را قابل دســترس خواهد کــرد. قدرت 
الله نــوروزی تاکید کرد: شــهر ایده آل 
شاخصه های متفاوتی دارد که از مهمترین 
آنها می توان به داشتن معیارهای فرهنگی 
اشاره کرد؛ یک شهر ایده آل باید معیارها 
و خلاقیت های فرهنگی و هنری داشته 
باشد و به سوی جهان شهر شدن حرکت 
کند. وی تصریح کرد: شــهری که دارای 
معیارهای فرهنگی بوده و بــرای هنر و 
هنرمند زیست پذیر باشــد، می تواند به 

سوی رشد و شکوفایی حرکت کند.
شــهردار اصفهان بــا بیان اینکه شــهر 
زیست پذیر نیز باید شــهری ایمن برای 
صاحبان اندیشه باشــد، گفت: در شهر 
زیســت پذیر همه مردم از لحاظ حمل و 
نقل، آب و هــوا و رعایت حقوق یکدیگر 
احساس امنیت، آرامش و آسایش دارند؛ 
باید تمام تلاش خود را بر آن داشــته تا 
زیرساخت های شــهری به گونه ای باشد 
که معلولان، کهنســالان و ســایر اقشار 
بتوانند در شــهر راحت تردد کنند تا در 
ســایه این تردد آرام، آرامش و آســایش 
داشــته و بدون دغدغه از مبدأ به مقصد 

بازگردند.
نوروزی با بیان اینکه یک شــهر ایده آل 
حمــل و نقــل روان دارد، خاطرنشــان 
کرد: حمل و نقل خــوب و تردد همراه با 
امنیت، حق شــهروندی است؛ اصفهان 
در مســیر امید حرکت می کنــد و این 
حرکت تــردد روان، امنیت، آســایش و 
هوای پاک را قابل دسترس می کند. وی 
ادامه داد: تلاش مدیریت شهری اصفهان 
برنامه ریزی برای تحقق یک شهر ایده آل 
است، چرا که زیرساخت های این شهر در 
برخی زمینه ها بســیار مطلوب است، اما 
رسیدن به شهر ایده آل نیاز به تعامل تمام 

دستگاه ها و مشارکت مردم دارد.
وی اظهارکرد: متأسفانه امروزه در شهرها 
دچــار مشــکلات ترافیکــی عدیده ای 
هســتیم و آلودگی هــوا در بخش های 
مختلف صنعت و حمــل و نقل به دلیل 
وجود انواع گازها، نفس کشیدن را برای 

شهروندان سخت کرده است.

 گزارش
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 نوسان: مدیر پروژه پارک شرق اصفهان 
گفت: فاز دوم پردیس کــوه نخودی از 
دامنه تا قله اســت کــه درصدد جذب 
ســرمایه گذار هســتیم تا این فــاز را با 

همکاری بخش خصوصی انجام دهیم.
وحید صلواتــی،  ادامــه داد: مجموعه 
مدیریت پارک طبیعی شــرق با هدف 
حفــظ اراضــی کشــاورزی و باغات و 
فضای ســبز موجود، برنامــه ریزی و 
تأمین منطقه تفریحی و گردشــگری 

و نظــارت بر عرصه هــای تحت اختیار 
با در نظــر گرفتن محدوده ســاخت و 
ساز روســتاهای موجود و مدیریت های 
مستقل؛ هم چنین هماهنگی در جهت 
طراحی و تصویب و جانمایی طرح های 
مصوب در برنامه پنج ساله و طرح جامع 

تشکیل شده است.
صلواتــی خاطرنشــان کرد: هــر گونه 
تصمیم گیری یا تغییر یا اقدام از طریق 
شــهرداری مناطق یا سازمانها و شرکت 

های وابســته باید از طریق مدیریت 
پروژه پارک طبیعی شرق و تصویب در 
کمیته عالی اجرا شود که در این راستا 
تا کنون اقدامات و طرح های مختلفی 

در شرق اصفهان اجرا شده است.
صلواتی خاطرنشــان کــرد: به طور 
حتم با اجرای پردیس اشراق و سالن 
اجلاس تحــول عظیمــی در بخش 
گردشــگری شــرق اصفهــان ایجاد 

می شود.

مدیر پروژه پارک شرق اصفهان مطرح کرد:

پردیس کوه نخودی منتظر بخش خصوصی

شهردار اصفهان در جلسه شوراي شهر:

همه با مفاهیم حقوقي آشنا شوند

  نوسان: شهردار اصفهان با بیان اینکه لازم است همه مردم با حقوق 
خود آشنا شوند، گفت: شهرداري این آمادگي را دارد تا با ایجاد مراکزي 
در سطح فضاهاي عمومي در اختیار شهرداري، مردم را با حقوق خود 

آشنا کند. 
به گزارش اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري اصفهان، قدرت الله نوروزي 
در شصت و هشتمین جلسه علني شوراي شهر ضمن تبریک روز وکیل و 
سالروز استقلال کانون وکلا و روز مهندس، اظهار کرد: زیبایي، فیزیک و 
بسترهاي لازم براي رشد و شکوفایي شهر ناشي از تلاقي تلاش مهندسان 

و اندیشه جامعه شناسان، روانشناسان و رشته هاي دیگر است.  
وي نقش مهندسین را نقشي غیرقابل انکار در جامعه ذکر کرد و افزود: 
جامعه مهندسي مي تواند زندگي را براي مردم آسان، رفت و آمد ها را 

کنترل و شهر را زیست پذیر کند. 
شهردار اصفهان در ادامه با اشاره به نقش جامعه وکلا گفت: وکلا سالها با 
واژه حق و عدالت سروکار داشته و به مرور با این واژه دوست و برادر شده 
اند. در صورتي که بتوانیم در راستاي احقاق حق، استقرار نظم و برقراري 
عدالت گام برداریم بزرگترین اتفاق براي مردم رقم خورده است. وي با بیان 
اینکه لازم است همه با ادبیات و مفاهیم حقوقي آشنا شوند، افزود: شاید 
این امکان وجود داشته باشد که برخي نقاط شهر مانند پارک ها به مرکز 
آموزش،  گفت و گو و مرکز بحث در خصوص مباحث حقوقي تبدیل شود. 
شهرداري آمادگي براي ایجاد چنین مراکزي را دارد تا دیگر هر فردي روي 
مرز خود حرکت کرده، به حقوق دیگران احترام گذاشته و به حق خود 

قانع و آگاه باشد. 
شهردار اصفهان تاکید کرد: در صورتیکه بتوانیم به حقوق دیگران احترام 
بگذاریم و نسبت به حقوق خود نیز بي تفاوت نباشیم آثار ناشي از این اقدام 
به استقرار نظم و برقراري عدالت کمک مي کند. امیدوارم در سایه چنین 
روزها و فرصت هایي بتوانیم ارتباطات و تعامل ها را افزایش داده و شاهد 

رشد و ارتقاي شهر باشیم.
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بانک مرکزی ایران روز یکشنبه گزارش 9 ماهه امسال اقتصاد کشور را منتشر کرد که 
بر اساس آن، تراز عملیاتی و سرمایه ای ایران در این دوره بیش از 45 هزار میلیارد تومان 
کسری نشان می دهد. این رقم بی سابقه در حالی است که بر اساس قانون بودجه سال 
جاری پیش بینی شده بود که کسری بودجه تنها 24.4 هزار میلیارد تومان باشد. چنین 
حجمی از کسری بودجه در کل تاریخ جمهوری اسلامی، حتی برای آمارهای 12 ماهه 

نیز بی سابقه است. 

رئیس اتاق اصناف مرکز اصفهان گفت: برخی زمزمه ها و شایعات مبنی بر کمبود آرد مطرح 
شده اما چنین چیزی صحت نداشته و هیچ مشکلی تحت عنوان کمبود آرد در استان 
اصفهان وجود ندارد. رسول جهانگیری، اظهار کرد: در خصوص نحوه توزیع آرد در کشور و 
در استان اصفهان، سامانه ای از سوی دولت تعریف شده که در آن میزان مصرف واحدهای 
متقاضی آرد مشخص شده و دولت می تواند با نظارت بهتری، آرد تخصیصی به هر واحد را 

محاسبه و ره گیری کند.

 امروزه ارایه خدمات فنی و مهندسی، یکی 
از ارکان و عوامل تاثیرگذار و قدرتمند در 
توسعه اقتصادی کشورها بوده و پا را فراتر 
از مرزهای جغرافیایی کشورها گذاشته، 
با سرعت در حال توســعه و گسترش در 

سطح بین المللی می باشد.
بر اســاس ماده یک آیین نامــه اجرایی 
حمایت هــای دولت از صــادر کنندگان 
خدمات فنی و مهندسی صادرات خدمات 
فنی و مهندســی عبارتســت از صادرات 
فعالیت های هدفدار مهندسی ، تدارکات ، 
طراحــی ، اجرا، ســاخت ، تعمیــر کالا و 
تجهیزات و ماشین آلات صنعتی ، نصب ، 
راه اندازی ، نظارت و آموزش های  مرتبط، 
انتقال دانش فنی ، فعالیت های نرم افزاری 
)مدیریــت ، طراحی ، مشــاوره ، خدمات 
انفورماتیک (، مطالعات توسعه و نظایر آنها 
به نحوی که صدور کالای صرف محسوب 

نشود.
در کشورهای صنعتی، بیش از 60درصد 
فعالیت شرکت های فنی و مهندسی در 
خارج از کشور انجام می گیرد ولازمه این 
مهم داشتن شــرکت های پرتوان، بروز و 
قدرتمندی در این عرصه می باشد و البته 
یش نیاز آن نیز داشتن یک برنامه دقیق در 
سطح ملی، ایجاد و توسعه روابط دیپلماسی، 
تقویت و حمایت از شــرکت هــای فنی و 
مهندسی، داشتن مشــوق های صادراتی 
اثربخش و مهم تر از همه ی موارد شناخت و 
حضور قدرتمند در بازارهای هدف صادراتی 

با ارزش افزوده بالاست.
بر اســاس مطالعات بانــک جهانی به طور 
متوسط میانگین رشــد صادرات خدمات 
در کشورهای توســعه یافته 6.9 درصد و 
درکشورهای در حال توسعه 8.1 درصد بوده 
است. برخی از تحلیلگران معتقدند تا سال 
2020، بازار بزرگ خدمات تا 50 درصد از 

تجارت جهانی را تشکیل خواهد داد.
بر اســاس طبقه بندی ســازمان تجارت 
جهانــی، خدمات به بخش هــای دوازده 
گانه آموزشــی، مالی، اجتماعی، حمل و 
نقل، ارتباطات، توزیع، زیســت محیطی، 
گردشگری و تفریحی، فرهنگی و ورزشی، 
خدمات فنی و مهندسی، تجاری و سایر 

خدمات تقسیم شده است.
پیرو آمارهای منتشر شده سازمان توسعه 
تجارت ایران، کل آمــار صادرات خدمات 
کشورمان در ده ماهه ســال 1397 برابر 
با 13385 میلیون دلار و ســهم صادرات 
خدمات فنی مهندسی تنها 502 میلیون 
دلار بوده است. با بررسی آمارها می توان به 

نتایج زیر دست یافت: 
1( افزایــش ارزش صــادرات خدمــات 
کشور در 10 ماهه سال 1397 و رشد 32 

درصدی نسبت به سال گذشته
2( عقب ماندن ســهم صادرات خدمات 
فنی و مهندسی از ســایر خدمات بویژه 

گردشگری
3( ســهم اندک صــادرات خدمات فنی 
و مهندســی از کل صادرات خدمات که 

حدود 3 درصد می باشد
بررسی دلایل این کاهش و آسیب شناسی 
و عارضه یابی حرفه ای و منصفانه در این 
حوزه و جمع بندی نظرات کارشناسی و 
پیشنهادهای خبرگان این حوزه، اولین گام 
برای اصلاح روند نزولی صادرات خدمات 
فنی و مهندسی است. امید است در بخش 
دولتی و خصوصی، این موضوع در اولویت 
قرارگرفته و از این استعداد ملی و قابلیت 
فنی موجود در کشــور در راستای توسعه 
پایدار اقتصادی، اشــتغالزایی، ارزآوری و 
رشد کسب و کارهای داخلی و بین المللی 

بهره بیشتری برده شود.

اگرچه استان اصفهان دارای پتانسیل های 
بسیاری در بخش تولید و صنعت است 
که می تواند بر اقتصاد و اشتغال آن تاثیر 
به سزایی داشته باشد، اما بنا بر آمارهای 
وزارت اقتصاد این استان در شاخص کسب 
و کار وضعیت مناسبی ندارد و جایگاه 
اصفهان حتی بعد از سیستان و بلوچستان 
است. البته باید امروز ریشه مشکلات این 
بخش را باید شناسایی کرد و باید دید 
بخش خصوصی برای بهبود فضای کسب 

کار چه نقشی می تواند ایفا کند؟

قوانین در اصفهان
۱2۰ درصدی اجرا می شود

به اعتقاد رئیس کمیته ساختمان اتاق 
بازرگانی اصفهان، مشکلات امروز فضای 
تصمیمات  به  سو  یک  از  کار  و  کسب 
قوای سه  و  اقتصادی کشور  و  سیاسی 
گانه برمي گردد و از سوي دیگر متاثر از 
تصمیمات سیاسی در فضای بین الملل 
است که البته این دو بحث از یکدیگر قابل 

تفکیک است.
حل  اینکه  بیان  با  فر،  هراتیان  مهدی 
اتاق  کمک  با  تولید  بخش  مشکلات 
پیگیري   ... و  بازرگاني، سازمان صنعت 
مي شود، می گوید: متاسفانه دولت در 
استان اصفهان قوانین را به صورت 120 
درصدی اجرا می کند و برخي بعضا به 
دنبال امتیازخواهی هستند و این اتفاق در 
بین مجریان قانون بیشتر نمایان است؛ به 
نوعی که گویا دولت مقابل تولیدکنندگان 
ایستاده است. همچنین با وجود تصویب 
قانون فضای کسب و کار، این قانون در 
عمل هنوز اجرا نمی شود. او با تاکید بر 
نسبت  حتی  اصفهان  متاسفانه  اینکه 
به سایر استان ها در فضاي کسب و کار 
عقب است، تصریح می کند: وسواس و 
و  ها  دستگاه  حد  از  بیش  سختگیري 
نهادهای دولتی، اصفهان را عقب انداخته 
و شاهد عدم تسهیل قوانین در مرحله 
استانی هستیم که این وضعیت تجار و 

صنعتگران را خسته کرده است.
اینکه در سرمایه گذاری  بر  انتقاد  با  او 
شهری، متاسفانه شهرداری نیز سازندگان 
را بیش از حد خسته می کند، تاکید می 
فرار  موجب  فشارها  این  تشدید  کند: 
سرمایه گذاران اصفهاني به سایر شهرها و 
استان هاي دیگر شده است که این نشان از 
وضعیت بد استان اصفهان در بخش دولتی، 
اداری و ... است. رئیس کمیته ساختمان 
خصوص  در  اصفهان  بازرگانی  اتاق 
اقدامات اتاق بازرگانی برای بهبود شرایط 
کسب و کار، می گوید: باید توجه داشت 

که اتاق بازرگانی به خصوص در این دوره 
اقدامات موثری انجام داد؛ اما مقاومت ها و 

بروکراسی اداری در اصفهان بالاست.
به اعتقاد هراتیان فر، امروز بخش خصوصی 
و اتاق بازرگانی حامی ندارد و مقاومت در 
برابر تلاش های آن بسیار زیاد و از سوی 
دیگر قوانین جاری کشور تسهیل کننده 
نیست؛ در حالیکه با حمایت از طرح ها و 
ایده های اتاق می توان در راستای بهبود 

فضای کسب و کار حرکت کرد.

آرامش اقتصادی
 نیازمند همدلی تمام گروههاست

از سوی دیگر نائب رییس کمیته جذب 
سرمایه گذاری اتاق بازرگانی اصفهان می 
گوید: به دنبال همزمانی این دوره اتاق 
بازرگانی با برجام و پسابرجام این آمادگی 
ایجاد شد تا فضای کسب و کار استان و 
کشور رو به بهبودی رود و در بدو امر هیئت 
های اقتصادی با ورود به کشور و حتی 
آمادگی  اعلام  همکاری  برای  اصفهان، 
کردند؛ اما به دنبال تداوم رکود، نگاه ها به 
این فضا تغییر کرد و به جای بهبود فضای 

کسب و کار، مشکلات بیشتر شد.
حمیدرضا مومنی ادامه می دهد: عواملی 
عدم  و  سیاسی  دیپلماسی  همچون 
شفافیت در اقدامات، فعالان اقتصادی را 
دچار دوگانگی کرد و در این راه ما با چالش 
های زیادی مواجه شدیم و با وجود پیش 
برای  فضا  صادرات،  اوضاع  بهبود  بینی 
کسب و کار کوچک تر شد و مشکلات 
مالی به عنوان یکی از پارامترهای نقل و 
انتقال موجب آزار فعالان اقتصادی شد، 
همچنین بخش تولید در تامین تجهیزات 
با  او  آلات دچار مشکل شد.  ماشین  و 
بیان اینکه بسیاری از راه ها که قبلا در 
زمان تحریم شناسایی نشده بود، اکنون 
بسته شده است، می گوید: این شرایط 
به خصوص  کشور  کار  و  فضای کسب 
استان اصفهان را تحت شعاع قرار داده و با 
افزایش قیمت ها به خصوص در واحدهای 
بی  تولید محصولات  بر  تولیدی، علاوه 
کیفیت، هر روز فشارها بر سبد خانوار 
شرایط  این  متاسفانه  شود،  می  بیشتر 
در هیچ سالی این گونه به بخش تولید و 

صنعت تحمیل نشده بود.
مومنی با بیان اینکه یکی از وظایف اتاق 
بازرگانی به عنوان پارلمان بخش خصوصی 
رصد مسائل اقتصادی کشور است، تاکید 
می کند: مشکلات بخش تولید و صنعت 
همواره در  کمیسیون های مختلف اتاق 
بازرگانی برای بهبود شرایط کسب و کار 
بررسی می شود، اما متاسفانه دولت در 

سال گذشته بدون هماهنگی اتاق بازرگانی 
خصوصی،  بخش  پارلمان  عنوان  به 
تصمیمات یک شبه ای در بخش ارز گرفت 
که این ضربه سنگینی به بدنه اقتصاد وارد 
کرد، از سوی دیگر سبد خانوار روز به روز 
کوچک تر شده است. رییس کمیته توسعه 
صادرات اتاق بازرگانی اصفهان با تاکید بر 
اینکه در تمام دنیا مشکلات این چنینی از 
مسیر متخصصان و کارشناسان و مشاوران 
مجرب حل می شود، تصریح کرد: اتاق 
بازرگانی اصفهان نیز با رصد مشکلات و 
بررسی آن می تواند به بهبود شرایط فضای 
کسب و کار کمک می کند، اما آرامش 
وضعیت اقتصادی استان نیازمند هدایت و 

همدلی گروه های مختلف است.

دولت اقدام خاصی 
برای بخش خصوصی نمی کند

رئیس شورای عالی جوانان اتاق بازرگانی 
اصفهان نیز در این باره، می گوید: متاسفانه 
امروز ارزیابی خوبی از فضای کسب و کار 
استان نمی شود و ریشه آن به دلایلی 
همچون روحیه یاس و ناامیدی در بین 
فعالان اقتصادی بازمی گردد؛ همچنین 
فعالان اقتصادی شاهد یک دولت تصمیم 
گیر و تصمیم ساز در کشور نیستند و به 

نحوی ناامید از ادامه کار شده اند.
امیر کشانی، با بیان اینکه با وجود شرایط 
سخت امروز می توان وضعیت را به نحو 
این  است:  معتقد  داد،  تغییر  مناسبی 
اتفاق  این  و  است  حل  قابل  مشکلات 
خوب از جایی اتفاق می افتد که ما از دولت 
ها ناامید شویم؛ چرا که درهیچ کجای 
دنیا، دولت ها اقدام خاصی برای بخش 
خصوصی انجام نمی دهند. در شرایطی که 
همه از دولت ناامید هستیم باید به سمت 

صادرات حرکت کنیم. 
او با اشاره به افزایش نرخ ارز در کشور، می 
ناجی  تواند  ارزی می  گوید: درآمدهای 
بسیاری از کسب و کارها باشد و باید با 
کمک به فعالان این بخش برای صادرات 
کالاهای تولیدی و واسطه ای آنها تلاش 
کنیم، در این راستا اتاق بازرگانی در برنامه 
های دوره بعدی خود تمرکز و وقت زیادی 
را بر این موضوع خواهد گذاشت، چرا که 
راهی به غیر این موضوع نداریم. او ادامه 
می دهد: با توجه به اعضای جامعه صنعتی 
استان در حال حاضر برخی موضوعات 
همچون مالیات، بیمه، تامین اجتماعی و 
... در اتاق بازرگانی مورد بررسی قرار گرفته 
است، اما امروز استان اصفهان بیش از هر 
چیز باید بر تجارت و صادرات تاکید کند 
و در این مسیر می تواند اتفاقات مهمی را 

رقم بزند.
 به گفته کشانی، اتاق بازرگانی می تواند با 
ایجاد دفاتر صادراتی در کشورهای هدف 
بازار  تحقیقات  طرح  همچنین  و  خود 
برای کالاهای ارزشمند داخلی اصفهان به 
سمت تولید صادرات محور حرکت کند، 
چرا که این تنها راه نجات صنعت استان 
است. او با اعتقاد بر اینکه مقابله با تحریم 
ها تنها در حوزه سیاست کلان کشور است 
و اگر کسی در این خصوص وعده دهد به 
دور از عقل است؛ اما در شرایط فعلی می 
توان با توسعه صادرات، محصولات مورد 
همچنین   و  آفریقایی  کشورهای  نیاز 
کشورهای همسایه خود همچون عراق، 

افغانستان و ترکیه را تامین کنیم.
رئیس شورای عالی جوانان اتاق بازرگانی 
حل  و  رصد  کند:  می  تاکید  اصفهان 
چالش های موجود از سوی اتاق بازرگانی 
اتفاق خوبی است، اما این دردی از فعالان 
توسعه  با  اما  کند؛  نمی  دوا  اقتصادی 
صادرات و درآمدهای حاصل از آن می 
توانیم بسیاری از مشکلات را حل کنیم و 
امروز نیروی عظیمی که وارد فضای کسب 
نگاه صادرات محور  باید  کار می شوند 

داشته باشند.

اتاق باید
مطالبه گر باشد

مجید اجل لوئیان، معتقد است که کسب 
و کار اصفهان در شرایط جنگ بدر و خیبر 
قرار دارد. عضو شورای عالی اتاق بازرگانی 
اصفهان اضافه می کند:  در این جنگها 
تهدید و چالش و حتی تحریم وجود داشت؛ 
اما پیروزی حاصل شد. او ادامه می دهد: به 
نظر من اتاق باید در این شرایط چنگی از 
فرصت های خود استفاده بهینه نموده تا 

در نبرد پیش رو موفق و کامیاب گردد.
اجل لوئیان، تاکید کرد: حمایت از کالای 
ایرانی برای صادرات محور شدن و حمایت 
از شرکتها و محصولات دانش بنیان به 
المللی  بین  بازارهای  در  منظور حضور 
در سرلوحه اقدامات برای بهبود فضای 
کسب و کار استان قرار دارد. وی افزود: 
نکته مهم دیگر ایجاد مرکز شتاب دهنده 
صادرات و همچنین شروع فعالیت مرکز 
اهمیت  که  است  استان  صادرات  رشد 

بسیاربالایی دارد.
اجل لوئیان، توجه به کار تیمی را اولویت 
دانست و ادامه داد: وقتی ما از فضای کار 
تیمی خارج شویم بزرگترین تهدید به 
فضای کسب و کار وارد می شود. باید 
بپذیریم که خروج از کار تیمی یکی از 
تهدیدهای مسئولیت اتاق در تمامی زمینه 
هاست. وی اضافه کرد: اعتقاد دارم همه 
باید به هم کمک کنیم تا فعالیتها را پیش 
ببریم و کار تیمی قطعا به موفقیت می 
انجامد. او تاکید کرد: اتاق باید علاوه بر نفش 
مشاور، نقش مطالبه را نیز برعهده بگیرد تا 

بتواند در رویارویی با دولت موفق باشد.

اتاق در نقش مطالبه گر

مشکلی در تأمین آرد وجود ندارد٤٥ هزار میلیارد تومن کسری بودجه
دیدگاه

بخش خصوصی برای بهبود فضای کسب کار اصفهان چه برنامه ای دارد؛ دیدگاه

خدمات فنی و مهندسی
جایگزین خام فروشی

بنا بر آمارهای وزارت اقتصاد، اصفهان در شاخص کسب و کار وضعیت مناسبی ندارد 
 

خطمشی گذاری در محیط کلان پیرامونی بی تردید جز اساسی 
مغفول مانده حکمروایی ما به ویژه پــس از تحولات انقلاب 5۷ 
است. این شاید چکیده آخرین کنفرانس سیاست گذاری عمومی 
است که ماه گذشته در دانشــگاه تهران ارائه شد. این جمله اما، 
دنیای تحلیل و ســخن در خود نهفته دارد. اینکه سرنا را از سر 
گشاد آن نواختیم یا به عدم تعادل های پیچیده در نظم عمومی 
رســیدیم اگرچه پیامد نداشتن یک خط مشــی و الگوی مورد 
اجماع را نشان می دهد؛ اما، بیش از آن، چرایی دست نیافتن به 
چنین الگو و فقدان خط مشی  واحد را در ذهن ها متبادر می سازد. 

همین بهانه مبدا نوشتن یاداشت حاضر است:

فقدان الگوی توسعه مورد اجماع
چرا ما ایرانیان در محیــط کلان حکمروایی، هرگز موفــق به ایجاد یک 

الگوی توسعه مورد اجماع نشده ایم؟ 
نگاهی به تجربه حکمرانی در 4دهه اخیر پس از انقلاب نشــان می دهد، 
دوره های رونق-رکود دقیقا منطبق با دوره های همگرایی-واگرایی میان 
سیاست گذارن بوده است. )نگاه کنید به موانع رشد اقتصاد ایران-مسعود 
نیلی و همکاران- نشر نی(. اگرچه این حکم صرفا مختص به 4دهه اخیر 
هم نیســت و بررسی ها نشــان می دهد در طول شــکل گیری دولت در 
ایران چنین دوره هایی منطبق بر یکدیگر هســتند. رشدهای اقتصادی 
پایین و افزایش بیکاری در دوره هایی که منابع زیادی هم وجود داشــته 
اما همگرایی نبوده، نمود اثبات چنین حکمی اســت. سوال اساسی تر اما، 
چرا سیاست پیشــگان با درک وجود چنین دوره هایی باز بر واگرایی اصرار 
داشــتند و یا دارند؟ واگرایی چیســت وچرا تحلیل های اخیر اقتصاددانان 
توسعه از "نورث" گرفته تا "عجم اغلو" همگی براین باور استوار هستند که 
نظام دسترسی باز محصول تمرین نهادســازی و بلوغ یک سیستم است؟ 
به باور "نورث": »مسئله اصلی تبدیل نظام دسترسی محدود به دسترسی 
بازنیست، بلکه توسعه یافتن در چارچوب همین دسترسی محدود است. اگر 
این مساله را محقق کنید، دسترسی باز به دست خواهد آمد. ولی برای انجام 
این کار باید خشونت را کنترل کنید. علاوه بر آن هرچه تعداد شرکا بیشتر 

شود و قواعد بازی بهتر تعریف شود کشور بیشتر تثبیت خواهد شد«. 

راهبردهای افزایش مشارکت
اولین راهبرد افزایش مشارکت، مطابق مدل فرانسوی است که یک دفعه 
همه جامعه را وارد عرصه تصمیم گیری سیاســی می کند. دوم، قانونمند 
کردن و گســترش رقابت، که در اصطلاح، مدل توسعه انگلیسی است و 
در ابتدا بین نخبگان و سرآمدان، قواعد بازی تعریف می شود؛ تقسیم کار 
صورت می گیرد و ســپس به تدریج بدنه جامعه را به مشــارکت فرا می 
خواند. حرف "نورث" این است که توسعه اقتصادی را باید از طریق مدل 
انگلیسی توسعه سیاسی به دســت آورد. یعنی اول تثبیت کنید، رقابت 
قانونمند بین ســرآمدان به وجود بیاورید؛ یا به عبارتی حاکمیت دوگانه 

را کارکردی کنید.
بر این اساس و استدلال هایی که از "نورث" نقل شد، به نظر می رسد نبود 
اجماع میان سیاســت گذاران و نبود یک گفت وگوی کاربردی در اجزای 
حاکمیت دوگانه، می تواند بخشــی از پاسخ به طرح مســاله اولیه باشد. 
بازیگران در محیط حکمرانی هیچ گاه یکدیگــر را ذینفع تلقی نکردند تا 

بازیگران و تنوع آنها به رسمیت شناخته شود.

چه باید کرد؟
باور دارم طرح مساله به صورت حرفه ای و درک آن، 90درصد پاسخ را در 
خورد جای داده است. بازیگران عرصه سیاست گذاری در ایران اگر هنوز 
بلد نیســتند بایکدیگر گفت وگو کنند، و دلیل خاصی نیز برای آن اقامه 
نکردند، تنها اختلافات شخصی یا عدم باور به رویکرد »حاکمیت دوگانه 
کارکردی« " نورث" است که از زبان چندتن از نسل پیشین برای پاسخ به 
این سوال طرح شده است. جوانان به باور من، می توانند از سد اختلافات 
شخصی نســل پیشــین به راحتی گذر کرده و با تعریف خط مشی کلان 
محیط بازی خود بر دورهای پیش گفته فائق آیند. تعبیر من از استراتژی 
"نورث" در برســاختن یک حاکمیت دوگانه کارکردی چنین است: باور 
دارم هنوز در چارچوب یک نظام با دسترسی محدود بالغ هستیم و کاملًا 
مستعد برگشــت به مراحل پایین تر؛ چرا که به تفکیک جزیی، بین حوزه 
اقتصاد و سیاســت باور داریم؛ اما در عمل به آن پایبند نیســتیم. اگرچه 
دولتی با منطق اقتصــادی، تصمیم گیری اقتصــادی می کند اما دولتی 
دیگر ممکن است دقیقاً با منطق سیاســی، تصمیم گیری اقتصادی  کند. 
درهر صورت این حوزه ها باید از یکدیگر تفکیک شــوند. شــاید در حوزه 
اقتصادی این مســایل را تفکیک نکردیم و همچنان بخشی از منابع ما از 
قبل توزیع شده و برسر بخشی دیگر رقابت وجود دارد. راه حل فوق نیز در 

ید نسل پیشین نیست و تنها جوانان از پس این کار بر خواهند آمد.

توسعه 
در چارچوب حصار محدود

think

اگرچـه اسـتان اصفهـان دارای پتانسـیل های بسـیاری در بخش تولید و صنعت اسـت کـه می تواند 
بـر اقتصاد و اشـتغال آن تاثیر به سـزایی داشـته باشـد، اما بنا بر آمارهـای وزارت اقتصاد این اسـتان 
در شـاخص کسـب و کار وضعیت مناسـبی ندارد و جایگاه اصفهان حتی بعد از سیسـتان و بلوچستان 
اسـت. البتـه باید امروز ریشـه مشـکلات ایـن بخش را باید شناسـایی کـرد و باید دیـد بخش خصوصی بـرای بهبود 

فضـای کسـب کار چه نقشـی می توانـد ایفا کند؟
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جوانان چگونه می توانند باعث اجماع در حاکمیت شوند؛

رونوشت آگهی حصروراثت
فاطمه مدرسی مطلق پور، داراي شناسنامه شــماره 663 به شرح دادخواست به کلاسه 
3508/97 ح 54  از ایــن شــورا درخواســت گواهــي حصروراثــت نمــوده و 
چنیــن توضیــح داده کــه شــادروان بهجــت مــدرس مطلق پــور بشناســنامه 
490  درتاریــخ 97/4/2 اقامتــگاه دائمــي خــود بــدرود زندگــي گفتــه ورثــه 
حین الفــوت آن مرحــوم منحصراســت به یــک بــرادر و یــک خواهربه اســامي: 

1-  حسین مدرس مطلق پور  به ش ش 355 نسبت با متوفی برادر.
2- فاطمه مدرس مطلق پور  به ش ش 663  نسبت با متوفی خواهر  ولاغیر.

اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/377482
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 نوسان:  رییس هیات عامل ایمیدرو در 
بازدید ازغرفه فولاد مبارکه در نمایشگاه 
سمپوزیوم فولاد 97 گفت: ارتباط فولاد 

مبارکه و ایمیدرو بسیار عالی است.
خداداد غریب پور، با اشــاره به مشکلات 
پدید آمده در اثر تحریــم های ظالمانه 
برای صنعــت فولاد گفت: با مشــارکت 
صنعتگران و واحدهــای بزرگ تولیدی، 
بانک مرکزی و نیز گمرک جلســه های 
متعددی برگزار کرده ایم که خوشبختانه 

تسهیلاتی ایجاد شده و همکاری خوبی 
هم از جانب بانک مرکزی شــکل گرفته 

است.
وی اضافه کرد: مدیران فولاد مبارکه عزم 
خود را جزم کرده و پای کار ایستاده اند، 
اما باید در نظر داشت که بخشی از مسائل 
به ســایر نهادهایی که تصمیماتشــان 
موثر است، باز می گردد؛ البته همکاری 
خوبی با شرکت فولاد مبارکه داشته ایم و  

نتایجی حاصل شده است.

رییس هیــات عامل ایمیــدرو تصریح 
کرد: این یک رویداد علمی اســت، یعنی 
صنعتگــران نیازهایشــان را مطرح می 
کنند و محققان مقالات و دستاوردهای 
علمی شان را ارائه می کنند؛ آنچه مسلم 
است، نیاز صنعت به نوسازی و تکنولوژی 
است. غریب پور، افزود: موضوعات بسیار 
خوب پیش مــی رود و در یک کلام باید 
گفت ارتبــاط فولاد مبارکــه و ایمیدرو 

بسیار عالی است.

در بازدید رییس هیات عامل ایمیدرو از نمایشگاه سمپوزیوم فولاد ۹۷ عنوان شد:

ارتباط فولاد مبارکه و ایمیدرو عالی است

  نوســان: وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی، سرمایه گذاری فولاد مبارکه 
در شــرکت فولاد اکســین را به سود 
استان خوزستان دانست و گفت: فولاد 
اکســین متصل به فولاد خوزســتان 
است و اگر اکسین تعطیل شود قطعاً 
بر فعالیت فــولاد خوزســتان تأثیر 

خواهد گذاشت. 
محمد شــریعتمداری وزیر تعاون کار 
و رفاه اجتماعی امشــب در نشســت 
کارگروه تخصصی شــورای اشــتغال 
استان خوزســتان در اهواز، با تأکید بر 
ضرورت بومی گزینی در اســتخدام ها، 
اظهار کرد: اگر در یک آگهی استخدام 
شرکت ها، به اولویت بومی اشاره نشد 
آن را ابطال کنید و من این اختیار را به 
استاندار می دهم. وی گفت: پیمانکاران 
و کادر آنهــا نیز باید در شــرایط برابر، 
نیروی بومی انتخاب کننــد و من این 
موضوع را به شورای اشتغال خواهم برد 
زیرا اتفاق مهمی در جهت اشتغال زایی 

در استان است.
شریعتمداری در رابطه با اعتراض برخی 
نمایندگان در رابطه با فروش ســهام 
فولاد اکسین به فولاد مبارکه اصفهان، 
گفت: مواد اولیه مورد نیاز این شرکت 
که اسِــلب اســت به ارزش 250 یورو 
به جــای واردکردن از خــارج از داخل 
کشــور می توان تأمین کــرد؛ تأمین 
مایحتاج اکســین از داخــل ربطی به 
خوزستان و اصفهان ندارد و به نفع همه 
است. وی افزود: با توجه به اینکه فولاد 
اکسین متصل به فولاد خوزستان است 
اگر شرکت فولاد اکسین تعطیل شود 
قطعاً بر فعالیت فولاد خوزستان تأثیر 
خواهد گذاشــت؛ اتصال این شرکت 
به نفع اســتان، کارگران و مهندسان 

خوزستان است.
شــریعتمداری بــا طرح این ســؤال 
خطاب به نمایندگان مخالف واگذاری 
سهام فولاد اکسین، عنوان کرد: علت 
مخالفت شما چیست؟ این مسئله چه 
ارتباطی به اصفهان و خوزستان دارد؛ 
برای اینکه سهام در استان بماند باید به 
سازمان خصوصی سازی سفته و چک 
داده شود در غیر این صورت قانوناً یقه 
گروه ملی را می گیرند. وی افزود: نهایتاً 
خریدار اصفهانی یکی از معاونان خود 
را در شرکت فولاد اکســین بر سرکار 
می آورد؛ اما شما باید از سرمایه گذاری 

در استان حمایت کنید.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
مردم ایران هنگام ورود به خوزســتان، 
به یاد دفــاع مقدس و رشــادت های 
رزمندگان اسلام و مردمی می افتند که 
خانه ها و داشته های خود را در راه دفاع 
از میهن اسلامی فدا کردند. وی با بیان 
اینکه خوزستان پیشانی دفاع مقدس 
بود، افزود: ارزش های والایی در استان 
وجود دارد و بایــد هرچه در توان داریم 

برای آن انجام دهیم.
وزیر کار، تعــاون و رفــاه اجتماعی با 
تأکید بــر اینکه نرخ تســهیلات برای 
تولید موجود متناسب نیست، عنوان 
کرد: مجلس در تصویــب بودجه باید 
مابه التفــاوت تســهیلات اعطایی در 
مــورد واحدهای تولیدی در اســتانی 
مثل خوزستان که هشت سال درگیر 
جنگ بــود را با نــرخ کمتــر در نظر 
بگیرد. شــریعتمداری افــزود: درواقع 
اســتان هایی که درگیــر جنگ بودند 
حق دارنــد از 4 هزار میلیــارد بودجه 
برخوردار شوند تا خسارت های ناشی از 

جنگ جبران شود.

سرمایه گذاری مبارکه 
در »اکسین« سودآور است

industry

مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان گفت: 
ما داریم به نسل سوم فولاد می رسیم. از 
خصوصیات نسل سوم فولاد، استحکام 
بالا، قیمت کمتر و انعطاف بالاتر است. 
تحقق این موارد نیاز به دانش های تک 
دارد. ما باید تلاش کنیم این دانش را به 
دست بیاوریم و آن را بومی کنیم وگرنه 
می مانیم.   عقب  دنیا  فولاد  جریان  از 
حمیدرضا عظیمیان، ادامه داد: تحریم ها 
برای  ما  اصلی  انگیزه های  از  یکی  نیز 

حرکت در این مسیر است.
این پرسش که  به  پاسخ  عظیمیان در 
یا  است  صادرات  مبارکه  فولاد  اولویت 
فروش داخلی؟ اظهار داشت: هر دو مورد 
برای ما مهم است. ما مجموعه ای هستیم 
که هم به دنبال صادرات هستیم و هم برای 
جلوگیری از التهاب در بازارهای داخلی به 
فروش داخل توجه داریم. در واقع نگاه مان 
به صورت توامان هم به تامین نیازهای 
داخلی و هم به صادرات برای تامین ارز 

برای کشور است. 
خریداران  با  گفت وگو  به  اشاره  با  وی 
و  لوله  تولید کنندگان  جمله  از  داخلی 
پروفیل، تصریح کرد: هدف ما ایجاد منافع 
دو جانبه و ایجاد شرایط برد-برد است. 
درحال حاضر هماهنگی های خیلی خوبی 

میان ما و خریداران داخلی وجود دارد.

مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان اضافه 
کرد: ما در فولاد مبارکه افزایش سرمایه  
داشتیم و سرمایه شرکت را از 75 هزار 
میلیارد ریال به 130 هزار میلیارد ریال 
رساندیم و در حال حاضر از نظر سرمایه  
بورسی  شرکت  بزرگ ترین  شده،  ثبت 

هستیم. 
 عظیمیان در پاسخ به این پرسش که  
آیا این ادعا که فولادسازان، ارز حاصل 
بازنمی گرداندد،  از صادرات را به کشور 
صحت دارد؟ خاطرنشان کرد: خیر، این 
ادعا درست نیست و در حال حاضر برای 
اثبات شده است که  نیز  بانک مرکزی 
فولادسازان ارز صادراتی را در داخل کشور 
ارائه کرده اند و اگر مقداری از ارز هم وارد 
نشده به دلیل مصرفی ارزی شرکت های 

فولادی است.

حضور پر رنگ
حضور شرکت فولاد امیرکبیر کاشان نیز 
در بیست و یکمین سمپوزیوم و نمایشگاه 
بین المللی فولاد 97 کیش نیز پرنگ بود. 
مهندس عزیز قنواتی، مدیرعامل فولاد 
امیرکبیر کاشان، گفت: ما بر اساس اهداف 
و برنامه هایی که برای سال 97 تصویب 
همه  همکاری  و  همفکری  با  کردیم 
همکاران، در 22 بهمن امسال به همه 
اهدافمان رسیدیم و تا آخر سال بین 20 تا 

25 درصد رشد تولید خواهیم داشت 
وی افزود: ما در سال جاری حدود ٪95 
قطعات را بومی سازی کردیم و برنامه 
داریم که ان شاءا.. آن 5٪ باقیمانده را نیز 
در سال آینده بومی سازی کنیم. قنواتی 

در پایان خاطرنشان ساخت: 300 درصد 
سودآوری  و  داشتیم  صادرات  در  رشد 
ما نیز به نحو  مطلوبی افزایش پیدا کرده 

است.

جای خالی متخصصان خارجی
مدیرعامل فولاد سنگان گفت: چیزی که 
در سمپوزیوم جای خالی اش احساس می 
شود بحث حضور متخصصان و فعالان این 
حوزه از کشورهای خارجی و منطقه است.

میرمحمدی، با اشاره به اینکه مجموعه 
فولاد سنگان با رویکرد تحقق رشد متوازن 
صنایع  فعالیت  وارد  فولاد  صنعت  در 
مجموعه  این  کرد:  اظهار  شد،  معدنی 
در مسئولیت خودش 2 پروژه بزرگ 5 
میلیون تنی کنستانتره و گندله را داشت 
که خوشبختانه سال گذشته پروژه گندله 
سازی اش محقق شد و به بهره برداری 
رسید و 4 میلیون تن ظرفیت تولید دارد. 
هم  را  کنستانتره  پروژه  داد:  ادامه  وی 

امیدواریم در سال 98 افتتاح شود.
مدیرعامل مجموعه فولاد سنگان تصریح 
کرد: یکی از برنامه ها و چشم اندازهایی 
که در سمپوزیوم بیست و یک مطرح 
است بحث رشد متوازن است، من فکر می 
کنم تحقق شعار سنگ تا ورق که همیشه 
برای فولاد مبارکه یکی از شعارهای جدی 

بوده است. 
وی گفت: در مجموعه فولاد مبارکه با 
حفظ سهم 50 درصدی از تولید فولاد 
کشور محقق شده است و امیدواریم در 
سایر بخش های زیرساختی و بحث های 
ریلی و جاده ای برنامه ها محقق شود 

و ما شاهد یک صنعت فولاد تمام عیار با 
استفاده از همه ظرفیت ها باشیم.

میرمحمدی با اشاره به اینکه چیزی که در 
سمپوزیوم جای خالی اش احساس می 
شود بحث حضور متخصصان و فعالان این 
حوزه از کشورهای خارجی و منطقه است، 
تاکید کرد: با توجه به شرایط کشور این 
مبحث ملموس است هرچند که صنعت 
فولاد کشور به سمت خودکفایی پیش 
می رود ولی امروز ما توانمند هستیم که 

بتوانیم دانش فولادی خود را صادر کنیم.

از دانش جدید فاصله نگیریم
مدیر سابق بخش ذوب و ریخته گری 
از  نباید  سمپوزیوم  گفت:  فولادمبارکه 
پرداختن به دانش جدید و تکنولوژی ها 

فاصله گیرد. 
بهرام زمانی، افزود: در ارتباط با سمپوزیوم 
فکر می کنم یکی از مهم ترین و بزرگ 
ترین سمپوزیوم هایی است که در سطح 
کشور انجام می شود، البته به آن انتقادی 
دارم که از بدو برگزاری در سال های پیش 
بیشتر دیدگاه سمپوزیوم دیدگاه نوآورانه 
و پرداختن به پروژه های نوآوری و ارتقا 
سطح تکنولوژی و دانش بود ولی آرام 
آرام این نگرش تغییر مسیر داد و بیشتر 
به سمت رنگ و بوی سیاسی پیدا کردن، 

مدیریتی و بازرگانی پیش رفت. وی اضافه 
کرد: البته این ها خوب است به شرطی 
که از هداف اصلی خودش که پرداختن 
به تکنولوژی های جدید و نوآوری ها و 
تشویق کارشناسان در عرصه صنعت و 

تکنولوژی باشد باز نماند.
این  اگر  گفت:  فولادی  کارشناس  این 
ها رعایت شود قطعا نقش موثرتری در 
بحث زایش دانش و ارتقا سطح دانش 
و تکنولوژی صنایع مختلف کشور می 
تواند داشته باشد. اما باید اذعان کرد که 
تمام همایش ها  بین  سمپوزیوم فولاد 
و جلسات و نشست هایی که در طول 
سال برگزار می شود بهترین سمپوزیوم 
است. وی با بیان اینکه سمپوزیوم نباید 
از پرداختن به دانش جدید و تکنولوژی 
ها فاصله گیرد، اضافه کرد: معمولا در 
کشورهای دیگر که پیشرفته تر هستند 
و به سطح تکنولوژی بالاتری دسترسی 
بصورت  ها  سمپوزیوم  نوع  این  دارند 
سالانه تشکیل نمی شود؛ بلکه هر 2 یا 
3 سال یک بار تشکیل می شود که یک 
دوره زمانی مناسبی باشد که اتفاقاتی در 
این عرصه بیفتد و قابل ارائه باشد، هر سال 
برگزاری کردنش شاید یک مقدار ماهیت 

و هویت ارزشی آن را کاهش دهد.

مدیرعامــل فــولاد مبارکــه اصفهــان تاکیــد کــرد: در حــال حاضــر بــرای بانــک مرکــزی نیز اثبات شــده 
گزارش

گروه صنعت

اســت کــه فولادســازان ارز صادراتــی را در داخــل کشــور ارائــه کرده انــد و اگــر مقــداری از ارز هــم وارد 
ــزاری  ــدف برگ ــریح ه ــان، در تش ــا عظیمی ــت. حمیدرض ــولادی اس ــرکت های ف ــی ارزی ش ــل مصرف ــه دلی ــده ب نش
نمایشــگاه ســمپوزیوم فــولاد در جزیــره کیــش گفــت: این ســمپوزیوم بیشــتر بــرای ارائــه مقــالات علمی و کارشناســی 
در بحــث بومی ســازی برگــزار شــد و هــدف آن افزایــش کیفیــت فــولاد تولیــدی اســت.  ایــن گــزارش بــا نــگاه بــه ابعاد 

مختلف این رویداد مهم فولادی به دیدگاه های برخی مدیران حاضر این نمایشگاه می پردازد؛

نسل سوم فولاد می آید

پروژه کنسانتره سازی فولاد سنگان به عنوان بزرگ ترین پروژه کنسانتره سازی شرق کشور 
با پیشرفت 85 درصدی، در سال آینده به بهره برداری می رسد.محسن میرمحمدی، مدیر 
عامل فولاد سنگان گفت: نگرانی ما از این است که روزی پروژه های موجود در منطقه به 
بهره برداری برسد و در زمینه زیرساخت ها پیشرفتی حاصل نشده باشد و امکان بهره 
برداری از منطقه سلب شود. به گفته وی، شرکت فولاد سنگان پس از بهره برداری، تا به الان

 )4 میلیون تن گندله( به چرخه تولید فولاد در کشور تزریق کرده است.

فولاد مبارکه اصفهان، سرمایه خود را از 75 هزار میلیارد ریال، به 130 هزار میلیارد ریال 
افزایش داد. به گزارش پایگاه خبری اقتصادبازار، دوشنبه 27 بهمن ماه، مجمع عمومی 
فوق العاده شرکت فولاد مبارکه اصفهان با حضور 75 درصد سهامداران و با هدف افزایش به 
130 هزار میلیارد ریال برگزار شد. در پایان مجمع اول، سهامداران به این افزایش سرمایه رای 
مثبت دادند و این افزایش سرمایه به ثبت رسید.در مجمع دوم، با همان ترکیب هیات  رئیسه، 

موضوع افزایش سرمایه برای کمک های اجتماعی شرکت فولاد مبارکه مطرح شد. 

افزایش سرمایه فولاد مبارکهپیشرفت 85 درصدی کنسانتره سازی فولاد سنگان
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان اعلام کرد:

از ایده های محققان 
حمایت می شود

مدیرعامل فولاد مبارکه مطرح کرد:

هدف سمپوزیوم کیش، بومی سازی تولید فولاد بود

 نوسان : فرزاد ارزانی با اشاره به اینکه در طراحی و توسعه محصولات 
)R&D( فعالیت های گسترده ای انجام  شده است، گفت: برقراری تعاملات 
گسترده و تعریف پروژه های متعدد با بیشتر دانشگاه ها و پارک های علم و 
فناوری سراسر کشور در راستای بومی سازی ، فراخوان بیش از 2۰ پروژه 
افزوده  ارزش  افزایش  و  فولاد  صنعت  آینده پژوهی  هدف  با  پژوهشی 
محصولات تولیدی، همکاری گسترده با واحد تحقیق و توسعه فولاد مبارکه 
و تعریف و انجام پروژه های پژوهشی مشترک و عقد تفاهم نامه همکاری 
پژوهشی با پژوهشکده فولاد در جهت رفع نیازهای پژوهشی شرکت فولاد 
هرمزگان از طریق تعریف پروژه های پژوهشی مشترک و بازنگری و تدوین 
گردش کارهای واحد تحقیق و توسعه با همکاری واحد تحقیق و توسعه 
شرکت فولاد مبارکه، حمایت از طرح ها و ایده های محققین در راستای کاهش 

هزینه ها و بهبود فرایندهای تولید، از مهم ترین فعالیت های این بخش است.
به گزارش روابط عمومی فولاد هرمزگان، فرزاد ارزانی، مدیرعامل فولاد هرمزگان با 
اشاره به پروژه های در دست اقدام، گفت: در مدیریت مهندسی کارخانه 195 پروژه 
از بخش های مختلف شرکت از جمله معاونت تکنولوژی و توسعه، معاونت خرید، 
معاونت بهره برداری، معاونت منابع انسانی، حراست و روابط عمومی در دست اقدام 
است. همچنین در واحد کنترل کیفی و آزمایشگاه ها، آنالیزهای لازم جهت کاهش 
تعداد آزمون های انجام شده در آزمایشگاه فولادسازی و احیا مستقیم به منظور کاهش 
هزینه ها در حال انجام است. فرزاد ارزانی با اشاره به روند روبه رشد دستاوردهای اجرای 
نظام های مشارکتی در فولاد هرمزگان گفت: در این ده ماه میزان مشارکت کارکنان 
در نظام مشارکتی کارت سبز به 73 درصد رسیده است. وی اقدامات انجام شده 
در مهندسی صنایع شرکت را چنین برشمرد: پیاده سازی نظام مدیریت ایمنی و 
بهداشت ISO 45001:2018 و آماده سازی جهت دریافت گواهینامه، پیاده سازی 
نظام مدیریت زیست محیطی ISO 14001:2015 و آماده سازی جهت دریافت 
گواهینامه، خودارزیابی تعالی سازمانی و استخراج پروژه های بهبود و طراحی سه ساله 
نقشه راه تعالی، ممیزی صدور گواهی نامه ISO50001 در مهرماه 97، ارزیابی 
اهداف استراتژیک سال 97، ممیزی داخلی ISO9001 در دی ماه 97، تدوین 

اهداف استراتژیک سال 98.

بومی سازی در دستور کار
وی خاطرنشان کرد: در بخش فناوری اطلاعات بیش از 20 پروژه توسعه سیستم 
انجام شد که می توان به برخی از آن ها از جمله: استقرار سیستم قیمت گذاری جهت 
اعتمادسازی بیشتر مشتریان با مشخص کردن پارامترهای تأثیرگذار در قیمت؛ 
استقرار سیستم نوین آزمایشگاه، راه اندازی سیستم حمل مکانیزه جهت افزایش 
سرعت بارگیری محصول، برقراری ارتباط سیستم های اتوماسیون اداری شرکت های 
فولاد هرمزگان و فولاد مبارکه، راه اندازی زیرساخت BI )هوش تجاری(، سیستم 

بومی سازی اشاره کرد.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با تأکید بر این که بومی سازی در زمینه مواد اولیه، 
قطعات، تجهیزات و ماشین آلاتی که مصرف عمومی در صنایع کشور دارند در میان 
مدت سبب خودکفایی کشور می شود، گفت: این شرکت با ایجاد یک دپارتمان 
مستقل بومی سازی در ساختار رسمی خود، توجه به بومی سازی را بیش از پیش 
در برنامه ها قرار داده است. این بخش در قالب گروه های کاری، با گروه بهره برداری و 
بخش خرید و تحقیق و توسعه همکاری کرده و سعی می کند با همکاری شرکت های 
دانش بنیان و صنایع داخلی کشور، نیازهای داخلی شرکت را برطرف کند. وی در 
ادامه اشاره ای به پروژه های های جدید فولاد هرمزگان در حوزه بومی سازی داشت و  
طراحی و ساخت آب شیرین کن دریا به روش جذبی با استفاده از انرژی خورشیدی، 
طراحی و ساخت ابزار لبه یاب هوشمند مورد استفاده در فرآیندهای فرزکاری و 
ماشین کاری، فعال کردن کاتالیست های مستعمل واحد احیا مستقیم با استفاده از 

دی اکسیدکربن فوق بحرانی و ساخت کریستالیزاتور را اهم این پروژه ها دانست.

رکوردهای درخشان فولاد هرمزگان
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در بخش دیگری از سخنان خود، ضمن ابراز 
خرسندی از عملکرد تمامی واحدهای شرکت در ده ماهه منتهی به دی ماه سال 
جاری گفت: هدف کارکنان در سال جاری دست یابی به ظرفیت اسمی کارخانه و 
تولید یک میلیون و 500 هزار تن فولاد خام است که با همراهی مدیران و کارکنان 
زحمت کش فولاد هرمزگان، تمامی تلاش خود را برای تحقق این هدف به کار 

خواهیم بست.
روزافزون  به کارگیری  نتیجه  را  هرمزگان  فولاد  در  ایمنی  ارتقای  ارزانی  فرزاد 
دستورالعمل های ایمنی و بازرسی های حین کار دانست. مدیرعامل شرکت فولاد 
هرمزگان در ادامه با اشاره به رکوردهای درخشان واحد فولادسازی شرکت فولاد 
هرمزگان، گفت: در ده ماهه اول سال جاری، تولید تختال در شرکت فولاد هرمزگان 
با 53 هزار و 737 تن و 5 درصد افزایش نسبت  به مدت مشابه سال قبل به یک 

میلیون و 216 هزار و 515 تن رسیده است.
وی روند کاهشی مصرف انرژی در فولاد هرمزگان را بسیار ارزشمند دانست و گفت: 
مصرف ویژه آب مجتمع از 3.12 متر مکعب بر تن تختال به 2.90 متر مکعب بر تن 
تختال در دی ماه 97 کاهش یافته است؛ همچنین در مصرف ویژه انرژی حرارتی از  
11.8 گیگاژول بر تن تختال به 11.5 گیگاژول بر تن تختال در ده ماهه اول سال 
97 کاهش داشته ایم و در پی پروژه های گوناگون در مصرف ویژه انرژی کل از 15.61 
گیگاژول بر تن تختال )متوسط سال 96( به 15.29 گیگاژول بر تن تختال در ده 

ماهه اول سال 97 رسیده ایم.
ارزانی با تأکید بر این که در ده ماهه اول سال جاری، تولید آهن اسفنجی با 10 درصد 
افزایش به یک میلیون و 424 هزار و 642 تن افزایش یافته است، گفت: تولید این 
محصول در مدت مشابه سال گذشته یک میلیون و 297 هزار و 474 تن بوده است.
وی با تأکید بر این که مصارف نسوز، اکسیژن، الکترود گرافیتی نیز در این شرکت 
کاهش یافته است، خاطرنشان کرد: مصرف الکترود در کوره های قوس الکتریکی از 
1.98 کیلوگرم بر تن در سال 96 به 1.85 کیلوگرم بر تن در ده ماهه اول سال 97 
کاهش یافته که این امر موفقیتی چشمگیر در واحد فولادسازی است. وی کسب 
رکورد 344 ذوب عمر نسوز پاتیل را رکوردی بی نظیر در فولادسازی پیشرفته دانست 

که توسط کارکنان پرتلاش و جوان فولاد هرمزگان به ثبت رسیده است.
ارزانی بازدهی کوره های قوس الکتریکی فولاد هرمزگان را در ده ماهه سال جاری 
81.3 درصد و بازدهی ریخته گری را 97 درصد اعلام کرد و افزود: در این دو بخش 

نیز نسبت به مدت مشابه سال قبل با افزایش مواجه بوده ایم.

عظیمیان: از خصوصیات نســل ســوم فولاد، 
استحکام بالا، قیمت کمتر و انعطاف بالاتر است. 

تحقق این موارد نیاز به دانش های تک دارد

قنواتی: ما بر اساس اهداف و برنامه هایی که برای 
ســال ۹۷ تصویب کردیم با همفکری و همکاری 
همه همکاران، در 22 بهمن امسال به همه اهدافمان 

رسیدیم
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رونوشت آگهی حصروراثت

عباس رحیمی خشوئی، داراي شناســنامه شماره 16 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3615/97 ح 10  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان گل طلا محمدی خشوئی بشناســنامه 503 درتاریخ 97/11/13 اقامتگاه 
دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 5 پســرو 

2دختر به اسامي:
 1- اصغر رحیمی خشوئی به ش ش 17 نســبت با متوفی فرزند.2-محمدرضا رحیمی 
خشــوئی  به ش ش 5  نســبت با متوفی فرزند.3- علیرضا رحیمی خشــوئی به ش ش 
588 نســبت با متوفی فرزند.4- رضا رحیمی خشــوئی به ش ش 15 نسبت با متوفی 
فرزند.5-  عباس رحیمی خشــوئی به ش ش 16 نســبت با متوفی فرزند.6- شاه صنم 
رحیمی خشوئی به ش ش 23 نسبت با متوفی فرزند.7- خاور رحیمی خشوئی به ش ش 
1 نسبت با متوفی فرزند.ولا غیر .اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در 
یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از 

تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/385858

رونوشت آگهی حصروراثت

ســودابه صدری زاده ، داراي شناسنامه شــماره 55 با به شــرح دادخواست به کلاسه 
3597/97 ح 54 از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان ســیاوش صدری زاده بشناســنامه 4 درتاریخ 97/11/14 اقامتگاه 
دائمــي خود بــدرود زندگي گفته ورثــه حین الفــوت آن مرحوم منحصراســت به

 2 پسر ، 3 دختر  و 1 همسر به اسامي: 
1-  کیومرث صدری زاده، به ش ش 279 نسبت با متوفی فرزند.
2- ساسان صدری زاده ، به ش ش 243 نسبت با متوفی  فرزند.
3-   سودابه صدری زاده ، به ش ش 55 نسبت با متوفی  فرزند.

4-   سپیده صدری زاده  ، به ش ش 721 نسبت با متوفی  فرزند.
5-   سحر صدری زاده  ، به ش ش 4610017059 نسبت با متوفی  فرزند.
6-  مینا مددگاری دهکردی به ش ش 352 نسبت با متوفی همسر ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/387843

رونوشت آگهی حصروراثت

گوهــر رحمانی، داراي شناســنامه شــماره 22 به شــرح دادخواســت به کلاســه
 3561/97 ح 10  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان عبدالحسین طبرزدی  بشناســنامه 3  درتاریخ 88/10/6 اقامتگاه دائمي 
خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به2 پسر ، 1 دختر  

و  1همسر  به اسامي: 
1- عابدین طبرزدی به ش ش 911 نسبت با متوفی فرزند پسر.
2-   بهادر طبرزدی به ش ش 4557 نسبت با متوفی فرزند پسر.
3- ماریا طبرزدی  به ش ش 704 نسبت با متوفی فرزند دختر.

4-  گوهر رحمانی  به ش ش 22 نسبت با متوفی همسر.
 ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/385379

رونوشت آگهی حصروراثت

علی علائی نیا، با وکالت زهرا حاجیان فرد )ذینفع( داراي شناســنامه شماره 1089 به 
شرح دادخواست به کلاسه 3603/97 ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت 
نموده و چنین توضیح داده که شادروان نصرت سلمانی زاد  بشناسنامه 672  درتاریخ 
88/10/23 اقامتــگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفــوت آن مرحوم 

منحصراست به2 پسر ، 1 دختر  و  1همسر  به اسامي: 
1-  احمد رضا رخ بر  به ش ش 49825 نسبت با متوفی فرزند.
2-   محمدرضا رخ بر به ش ش 45403 نسبت با متوفی فرزند.

3-  اعظم رخ بر  به ش ش 341 نسبت با متوفی فرزند.
4- مصطفی رخ بر  به ش ش 438 نسبت با متوفی همسر.

 ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/388083

رونوشت آگهی حصروراثت

محمد رضایــت، داراي شناســنامه شــماره 44 به شــرح دادخواســت به کلاســه
 3432/97 ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان مهدی رضایت بشناسنامه 800 درتاریخ 97/4/10 اقامتگاه دائمي خود 
بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به 3 پسر، 4 دختر و همسر 
به اسامي: 1- ســعید رضایت به ش ش 1464 نسبت با متوفی فرزند.2- مسعود رضایت  
به ش ش 2  نســبت با متوفی فرزند.3-  محمد رضایت به ش ش 44 نســبت با متوفی 
فرزند.4-   شهناز رضایت به ش ش 1383 نسبت با متوفی فرزند.5-  مرضیه رضایت به 
ش ش 108 نسبت با متوفی فرزند.6-  فاطمه رضایت  به ش ش 2289 نسبت با متوفی 
فرزند.7- مائده رضایت به ش ش 8408 نسبت با متوفی فرزند.8- توران کشکولی به ش 

ش1033 نسبت با متوفی همسر ولا غیر .
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/370963

رونوشت آگهی حصروراثت

احمد زائری اصفهانی ، داراي شناسنامه شــماره 52512  به شرح دادخواست به کلاسه 
3606/97 ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان اســتادفاطمه پورقدیری اصفهانی بشناســنامه 40618 درتاریخ 82/4/6 
اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت 

به3پسر، 4 دختر  و همسر به اسامي: 
1- محمود زائری اصفهانی به ش ش 996 نسبت با متوفی فرزند.2-  احمد زائری اصفهانی 
به ش ش 52512 نسبت با متوفی فرزند.3-  محمد زائری اصفهانی  به ش ش 409 نسبت با 
متوفی فرزند.4-  صدیقه زائری اصفهانی به ش ش 8483 نسبت با متوفی فرزند.5- مینا زائری 
اصفهانی به ش ش 8484 نسبت با متوفی فرزند.6-    نسرین زائری اصفهانی به ش ش 8485 
نسبت با متوفی فرزند. 7-  نجمه زائری اصفهانی به ش ش 899 نسبت با متوفی فرزند.8- زهرا  

قادری زفره ئی کاظم زائری اصفهانی به ش ش 138 نسبت با متوفی همسرولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/388114

رونوشت آگهی حصروراثت

صدیقه رفیعی دولت آبادی، داراي شناسنامه شماره 675 به شرح دادخواست به کلاسه
 3611/97 ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان محمد داوری دولت آبــادی  بشناســنامه 680  درتاریخ 97/11/5 
اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

2 دختر  و  1همسر  به اسامي: 
1- پریچهر داوری دولت آبادی  به ش ش 614 نسبت با متوفی فرزنددختر.

2- زهرا داوری دولت آبادی به ش ش 7476 نسبت با متوفی فرزنددختر.
3-  صدیقه رفیعی دولت آبادی به ش ش 675 نسبت با متوفی همسر.

 ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/385750

رونوشت آگهی حصروراثت

توران عباســی الیادرانی، داراي شناسنامه شماره 583 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3605/97 ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان محترم علیرضایــی دیزیچه بشناســنامه 66 درتاریــخ 97/9/28 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

 2 پسر و 5  دختر به اسامي: 
1-  رسول عباسی الیادرانی به ش ش 1953 نسبت با متوفی فرزند.2- امیرحسین عباسی 
الیادرانی به ش ش 677 نسبت با متوفی فرزند.3-  ملک عباسی الیادرانی  به ش ش 28225 
نسبت با متوفی فرزند.4-  ملوک عباســی به ش ش 701 نسبت با متوفی فرزند.5- فرشته 
عباسی به ش ش 40971 نسبت با متوفی فرزند.6-  توران عباسی الیادرانی  به ش ش 583 

نسبت با متوفی فرزند. 7-   زهرا عباسی الیادرانی به ش ش 349 نسبت با متوفیفرزند.
 ولاغیر.

اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي
 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/388087

رونوشت آگهی حصروراثت

محمدعلی فیاض، داراي شناســنامه شــماره 1272284654 به شــرح دادخواست 
به کلاســه 3577/97 ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثــت نموده و 
چنین توضیح داده که شــادروان محمدرضا فیاض بشناســنامه 6 درتاریخ 82/9/23 
اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت

 به 1 پسر  و مادربه اسامي: 

1-    محمدعلی فیاض  به ش ش 1272284654 نسبت با متوفی فرزند.
2-  مهری وحید دستگردی  به ش ش 106 نسبت با متوفی مادر.

ولاغیر.

اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/385238

رونوشت آگهی حصروراثت

حســین کاظمی، داراي شناســنامه شــماره 10 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3607/97 ح 10  از ایــن شــورا درخواســت گواهــي حصروراثــت نمــوده و چنین 
توضیح داده که شــادروان زهرا شــریعتی بشناســنامه 1  درتاریخ 97/5/12 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به

 4 پسر و 2 دختر به اسامي: 
1- عباس کاظمی راد به ش ش 3 نسبت با متوفی فرزند.

2-  علیرضا کاظمی به ش ش 261 نسبت با متوفی فرزند.
3-  حسین کاظمی به ش ش 10 نسبت با متوفی فرزند .
4-  رسول کاظمی به ش ش 10 نسبت با متوفی فرزند .

5-   بتول کاظمی جزن آبادی  به ش ش 247 نسبت با متوفی فرزند .
6-   سکینه کاظمی جزن آبادی به ش ش 12 نسبت با متوفی فرزند ولاغیر.

اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/385383

رونوشت آگهی حصروراثت

آفرین ترکان فرزند رضا  داراي شناسنامه شــماره 519 به شرح دادخواست به کلاسه 
3532/97 ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان رضا ترکان فرزند حسن  بشناسنامه 30  درتاریخ -/-/- اقامتگاه دائمي 
خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به1 پسر ، 1 دختر  و  

1همسر دائمی   به اسامي: 
1- فرزین ترکان فرزند رضا   به ش ش 6041 نسبت با متوفی فرزند پسر.
2-   آفرین ترکان فرزند رضا به ش ش 519  نسبت با متوفی فرزند دختر.

3-  توران کریمی پور فرزند محمدعلی  به ش ش 1283 نسبت با متوفی همسر.
 ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/388085

رونوشت آگهی حصروراثت

ســمیرا مرادی، داراي شناســنامه شــماره 127 به شــرح دادخواســت به کلاسه
 3609/97 ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان مرتضی خواجه ســعیدی  بشناســنامه 23  درتاریخ 97/12/18 
اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

1 فرزند پسر ،  1همسر و مادر   به اسامي: 
1-   محمدطاها   به ش ش 1276778041 نسبت با متوفی فرزندپسر.

2- سمیرا مرادی  به ش ش 127 نسبت با متوفی همسر.
3- مریم موسوی به ش ش 1157 نسبت با متوفی مادر.

 ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/385564

رونوشت آگهی حصروراثت

مســعود هادی،  داراي شناســنامه شــماره 42 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3601/97 ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان رمضان هادی بشناسنامه 14158  درتاریخ 97/11/2 اقامتگاه دائمي

 خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به3 پسر   و  1همسر  
به اسامي: 

1-  مسعود هادی به ش ش 42 نسبت با متوفی فرزند.
2-   منصور هادی  به ش ش 685  نسبت با متوفی فرزند.
3-  مهدی هادی به ش ش 2397  نسبت با متوفی فرزند.

4-  اقدس دهقانی دستجردی  به ش ش 78 نسبت با متوفی همسر.
 ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/387969

رونوشت آگهی حصروراثت

منصور تقی یار رنانی، داراي شناســنامه شماره 1454 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3613/97 ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان صفرعلی تقی یــار رنانی بشناســنامه 286 درتاریــخ 97/11/13 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

5 پسر و یک همسر به اسامي: 
1-  رسول تقی یار رنانی به ش ش 257 نسبت با متوفی فرزند.

2-  منصور تقی یار رنانی به ش ش 1454 نسبت با متوفی فرزند.
3- محسن تقی یار رنانی به ش ش 1873 نسبت با متوفی فرزند.

4-  اکبر تقی یار رنانی به ش ش 89 نسبت با متوفی فرزند.
5- اصغر یار رنانی به ش ش 90 نسبت با متوفی فرزند.

6- فاطمه صغرا صباغی رنانی به ش ش 172 نسبت با متوفی همسر.ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/385828

Trading

رونوشت آگهی حصروراثت

گلناز رفائــي نیا، داراي شناســنامه شــماره 1757 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3622/97 ح 10  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان فخرالزمان شایان پور بشناســنامه 71744  درتاریخ 97/9/23 اقامتگاه دائمي خود 
بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به 2 فرزند پسر و 1 فرزند دختر 

به اسامي: 
1-   مهرداد رفائي نیا  به ش ش 1358 نسبت با متوفی فرزند پسر.

2-  مهران رفائي نیا  به ش ش 188  نسبت با متوفی فرزند پسر.
3- گلناز رفائي نیا به  ش ش 1758 نسبت با متوفی فرزند دختر.

  ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3881330

رونوشت آگهی حصروراثت

حســینعلی نصری نصرآبادی، داراي شناســنامه شــماره 67 به شــرح دادخواست به 
کلاســه 3602/97 ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شادروان علی نصری نصرآبادی بشناســنامه 373 درتاریخ 97/10/15 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

1 پسر ، 1 دختر،1 همسر ، پدر و مادر  به اسامي: 
1-   محمدحسین نصری نصرآبادی به ش ش 127814428 نسبت با متوفی فرزند پسر.

2-  آتنا  نصری نصرآبادی به ش ش 1275625398 نسبت با متوفی فرزند دختر.
3-  زهره نصراصفهانی به ش ش 95 نسبت با متوفی همسر.

4-   خدیجه نصری نصرآبادی به ش ش 104 نسبت با متوفی مادر.
5-حسینعلی نصری نصرآبادی به ش ش 67 نسبت با متوفی پدر.

ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10  شوراي حل اختلاف. م الف/388033

رونوشت آگهی حصروراثت

محمدرضا ســلمانی ، داراي شناسنامه شــماره 914 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3356/97 ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان محمدعلی ســلمانی بشناســنامه 20 درتاریخ 97/2/12 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به

2 پسر ، 6 دختر  و 1 همسر به اسامي: 
1- خلیل ســلمانی  به ش ش 1287 نســبت با متوفی فرزند.2-  محمدرضا ســلمانی به
 ش ش 914 نســبت بــا متوفــی فرزنــد.3- زهراء ســلمانی  بــه ش ش 188 نســبت 
بــا متوفــی فرزنــد.4- زهــره ســلمانی بــه ش ش 443 نســبت بــا متوفــی فرزند.

5- فاطمه ســلمانی  به ش ش 1329 نســبت با متوفی فرزند.6-   بتول سلمانی به ش ش 
849 نســبت با متوفی فرزند. 7-   مریم ســلمانی به ش ش 4804 نسبت با متوفی فرزند .

8-  اعظم سلمانی  به ش ش 2507 نسبت با متوفی  فرزند .9- صدیقه سلیمی آذر خوارانی 
به ش ش 14نسبت یا متوفی  همسر ولاغیر.اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور 
را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از 

تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/378668

رونوشت آگهی حصروراثت

ناصــر زارعی خیادانی ، داراي شناســنامه شــماره 16969 به شــرح دادخواســت به 
کلاسه 3542/97 ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شادروان حســین زارعی خیادانی بشناســنامه 24 درتاریخ 97/11/2 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

6 پسر ، 2 دختر  و  همسر به اسامي: 
1- حمیدرضا زارعی خیادانی  به ش ش 773 نســبت با متوفی فرزند.2-  عبدالرضا زارعی 
خیادانی به ش ش 8 نسبت با متوفی فرزند.3-  محســن زارعی خیارانی به ش ش 12918 
نسبت با متوفی فرزند.4-  قاسم زارعی خیادانی  به ش ش 787 نسبت با متوفی فرزند.5- ناصر 
زارعی خیادانی  به ش ش 16969 نسبت با متوفی فرزند.6-    مهدی زارعی خیادانی به ش ش 
19 نسبت با متوفی فرزند. 7-    مرضیه زارعی خیادانی به ش ش 10 نسبت با متوفی فرزند .

8-  زهرا زارعی خیادانی  به ش ش 1331 نسبت با متوفی  فرزند .9- عزت زارعی خیادانی به 
ش ش  445 نسبت یا متوفی  همسر ولاغیر.اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور 
را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از 

تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/378759

رونوشت آگهی حصروراثت

علیرضا غنــوی ، داراي شناســنامه شــماره 18 به شــرح دادخواســت به کلاســه
 3514/97 ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان عبدالعلی غنوی بشناســنامه 988 درتاریخ 97/8/16 اقامتگاه دائمي خود 
بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به7پسر ، 2 دختربه اسامي: 
1- علیرضا غنــوی  به ش ش 18 نســبت بــا متوفی فرزنــد.2-  محمدرضــا غنوی به 
ش ش 4161 نســبت بــا متوفی فرزنــد.3- محمدرضا غنــوی به ش ش 86 نســبت با 
متوفی فرزنــد.4-  حمید غنوی بــه ش ش 24366 نســبت با متوفی فرزنــد.5- فتضل 
غنوی به ش ش 5936 نســبت بــا متوفی فرزنــد.6-  عــادل غنوی بــه ش ش 7075 
نســبت با متوفی فرزنــد. 7-  نــادر غنوی بــه ش ش 7076 نســبت با متوفــی فرزند .

8-  اشرف غنوی  به ش ش 93 نسبت با متوفی  فرزند .9-  شمسی غنوی به ش ش  85 نسبت 
یا متوفی  همسر ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54  شوراي حل اختلاف. م الف/377970

رونوشت آگهی حصروراثت

حبیــب اله ایــزدی، داراي شناســنامه شــماره 4 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3616/97 ح 10  از ایــن شــورا درخواســت گواهــي حصروراثــت نمــوده و چنین 
توضیح داده که شــادروان ایــران صفائی بشناســنامه 4  درتاریــخ 97/7/16 اقامتگاه 
دائمي خــود بــدرود زندگــي گفته ورثــه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت

 به 2 پسر ، 7 دختر و  همسر به اسامي: 
1- حبیب اله ایزدی به ش ش 4 نسبت با متوفی فرزند پسر.

2- محمدعلی ایزدی به ش ش 12 نسبت با متوفی فرزند پسر.
3- احترام ایزدی به ش ش 8 نسبت با متوفی فرزند دختر .
4- رضوان ایزدی به ش ش 3 نسبت با متوفی فرزند دختر .

5-  محترم ایزدی  به ش ش 7 نسبت با متوفی فرزند دختر. 
6-   مریم ایزدی به ش ش 6 نسبت با متوفی فرزند دختر.

7-  فاطمه ایزدی به ش ش 4 نسبت با متوفی فرزند دختر.
8- زینب ایزدی به ش ش 6 نسبت با متوفی فرزند دختر. 
9- زهرا ایزدی به ش ش 17 نسبت با متوفی فرزند دختر.

10-  عباس ایزدی به ش ش 4 نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکســي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/387977

رونوشت آگهی حصروراثت

زهرا میرزایی)تبعه افغانســتان( ، داراي شناسنامه شــماره 40344001127 به شرح 
دادخواست به کلاسه 3129/97 ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده 
و چنین توضیح داده که شادروان امیر حسینی )اتباع افغان( بشناسنامه 403078127 
درتاریخ 97/9/4 اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصراست به3 پســر ، 4 دختر  و 1 همســر به اســامي: 1- صابره حسینی به ش ش 
40346401252 نسبت با متوفی فرزند.2-  جواد حســینی به ش ش 40336801942 
نسبت با متوفی فرزند.3- رضا حسینی  به ش ش 40337202283 نسبت با متوفی فرزند.4- 
نوروز حسینی به ش ش 40337202284 نسبت با متوفی فرزند.5- فاطمه حسینی به ش 
ش 40347401889 نسبت با متوفی فرزند.6-  نجیبه حسینی به ش ش 40347602034 
نسبت با متوفی فرزند. 7- حمیده حســینی به ش ش 40347802191 نسبت با متوفی 

فرزند.8-  زهرا میرزایی  به ش ش 40344001127 نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/378693

رونوشت آگهی حصروراثت

محترم طاهری زاده، داراي شناســنامه شــماره 1953 به شــرح دادخواســت به کلاسه 
3604/97 ح 54  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان صدیقه خانم کرجستانی زاده بشناسنامه 106  درتاریخ 97/11/21 اقامتگاه دائمي 

خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به2 دختر به اسامي: 
1-  محترم طاهری زاده  به ش ش 1953 نسبت با متوفی فرزند.
2- اشرف طاهری زاده  به ش ش 1846  نسبت با متوفی فرزند.

  ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/388062

رونوشت آگهی حصروراثت

امیرحســین آریا، داراي شناســنامه شــماره 42940 به شــرح دادخواســت به کلاسه 
3614/97 ح 10  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان صدیقه آریاکیا بشناسنامه 403  درتاریخ 97/11/4 اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي 

گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به1 پسر به اسامي: 
1- امیرحسین آریا  به ش ش 42940 نسبت با متوفی فرزند.

ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/387039

رونوشت آگهی حصروراثت

زهرا حاجیان فرد ، داراي شناسنامه شــماره 1089 به وکالت علی علائی نیا ) ذینفع( به 
شرح دادخواست به کلاسه 3602/97 ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت 
نموده و چنین توضیح داده که شــادروان استاد علی ســلمانی زاده بشناسنامه 5536 
درتاریخ 63/11/8 اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم 

منحصراست به2پسر و 5 دختر به اسامي: 
1- مرتضی سلیمانی زاد به ش ش 109 نسبت با متوفی فرزند.2-  مصطفی سلمانی زاد به 
ش ش 654 نسبت با متوفی فرزند.3- مهری ســلمانی زاده  به ش ش 367 نسبت با متوفی 
فرزند.4- فاطمه سلمانی زاده به ش ش 368 نسبت با متوفی فرزند.5- ملوک سلمانی زاد به 
ش ش 39875 نسبت با متوفی فرزند.6-   نصرا سلمانی زاد به ش ش 654 نسبت با متوفی 

فرزند. 7- ملک خانم سلمانی زاد  به ش ش 540 نسبت با متوفی فرزند.
ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/388084



آدرس پرسیدن و آدرس دادن در خیابان، یکی از رفتارهای اجتماعی 
آدرس  نوشت.  آن  درباره  بسیاری  تحلیل های  می توان  که  است 
پرسیدن؛ شاید در ظاهر رفتاری لحظه ای تلقی شود ولی اگرکمی 
دقیق تر شویم پی خواهیم برد که این رفتار آن قدرها هم لحظه ای 
نیست. برای ایرانیان کمیت و کیفیت پاسخی که پس از پرسیدن 
آدرس دریافت می کنیم مهم است چراکه یکی از خاطراتی که پس از 

سفر تعریف می کنیم نحوه آدرس دادن در آن شهر است. 

ما معمولاً برای پرسیدن آدرس؛ معیارها و ملاحظاتی را در نظر می گیریم. در 
این خصوص، کلیشه های ذهنیِ از پیش موجود هم در آدرس پرسیدن بکار 
گرفته می شوند. مثلًا هرچند گذرا، ابتدا ظاهر افراد را وارسی می کنیم و بعد 
برای پرسیدن آدرس از آنان تصمیم می گیریم. ممکن است ظاهر فردی شبیه 
به خلاف کاران باشد و ترجیح دهیم تا از او آدرس نپرسیم. ممکن است فردی 
سالمند باشد و ترجیح دهیم تا از او آدرس نپرسیم. همچنین بسته به مقصد 
و نوع مکانی که می خواهیم برویم معمولاً افراد مختلفی را برای پرسیدن 
آدرس انتخاب می کنیم.  به این شکل که ترجیح می دهیم آدرسِ مکان های 
که  بپرسیم  آدم هایی  از  درواقع  و  اتوکشیده  آدم های  از  را  شیک وپیک 

فکرمی کنیم آنها حتماً می دانند. برعکس این امر هم صادق است. 
ایرانی  جامعه  در  مؤثرند.  آدرس  پرسیدن  در  هم  جنسیتی  کلیشه های 
معمولامًردان از زنان کمتر آدرس می پرسند. برعکس، زنان کم وبیش از مردان 
آدرس می پرسند. در پسِ این رفتار، علاوه بر وجود کلیشه های جنسیتی، این 
تصور نیز وجود دارد که مردان به دلیل حضور بیشتر در بیرون از خانه طبیعتاً 
بیشتر از زنان آدرس می دانند. هرچند با تغییرات اجتماعی و فرهنگی جامعه، 
این امر به تدریج در حال کم رنگ شدن است ولی همچنان کم نیستند مردانی 
که وقتی یک زن از آنان آدرسی می پرسد به هنگام پاسخ دست و پای خود را 
گم می کنند به ویژه اگر آن زن کمی آلامد باشد. برخی از مردان نیز پس از بیان 
دقیق آدرس برای زنان، احساس مردانگی بیشتری دارند، درنهایت برخی هم 
تصور می کنند که آن زن با پرسیدن آدرس می خواست غیر مستقیم پیامی به 

آنها بدهد!
شاید هرکدام از ما به یادآوریم که در برخی از موقعیت ها، سریعاً ظاهر برخی 
افراد را دیده ایم و ترجیح داده ایم تا اصلًا از آنها آدرس نپرسیم. اینان در حاشیه 
مانده ها هستند. گاهی اوقات ممکن است نتوانیم حتی برای خودمان به روشنی 
توضیح دهیم که چرا از آنها آدرس نپرسیده ایم. آنان را دیده ایم ولی عبور 
کرده ایم. به همین دلیل گاهی اوقات پیش آمده است که از یکی از همین در 
حاشیه مانده ها آدرس پرسیده ایم و او پس از بیان آدرس، ناخودآگاه چند بار از 
ما تشکر کرده است. خنده مان گرفته است از اینکه چرا او تشکر می کند؟ ما باید 
تشکر کنیم. حتی وقتی خداحافظی کرده ایم او ایستاده و به ما خیره شده است. 
خوشحال از اینکه در کره زمین یکی آمد و ما را جزو بلدها حساب کرد. او آنروز 

حس خوبی داشته است.
آدرس گویان را می توان به چند تیپ تقسیم کرد: 

آدرس گویان مصلح
اینان کسانی هستند که پس از بیان آدرس احساس می کنند که می توانستند 
بهتر آدرس بدهند. اینان مسیری را به دنبال پرسنده می دوند تا او را بیابند و 
آدرس قبلی را اصلاح کنند. اگر نیابند یک روز خودشان را سرزنش می کنند و 

مدام در تصوراتشان به آن فرد آدرس درست می دهند.

آدرس گویان عجول
شما در خیابان از فردی آدرس می پرسید. چند مترآن طرف تر از شما، صدایی 
بلند می شود: کجاش می خوای بری؟ شما صاحب صدا را نمی بینید. فرد اصلی 

که از او آدرس پرسیده اید هاج و واج گفتگوی شما و او را نظاره می کند.

آدرس گویان سخاوتمند
اینان کسانی هستند که با آرامش کامل سعی می کنند تا آدرس را برای شما 
توضیح، تبیین و تشریح کنند. برخی از اینان به شکل اغراق شده ای از حرکات 

دستشان هم استفاده می کنند. 

آدرس گویان همراه
اینان پاسخی کوتاه به شما می دهند: بله؛ دنبالم بیا! و بعد در مسیر از وضع آب 
و هوا و گرانی صحبت می کنند. برخی از اینان نیز اگر سواره باشند راهنمای 

خودرو را روشن کرده و از شما می خواهند که دنبال شان بروید.

آدرس گویان خسیس
اینان پاسخ شما را تنها با کلمه یا اشاره می دهند. مستقیم، جلوتر، برو، چپ. 

آدرس گویان فضول
این گروه پاسخ شما را به درستی می دهند ولی از انگیزه ها و دلایل مراجعه شما 

به آن آدرس هم سوال می کنند.
به همین شکل می توان آدرس پرسندگان را نیز طبقه بندی کرد. ولی 
کمیاب ترین آنان در جهان که در ایران هستند کسانی اند که سوار برموتور 
سیکلت یا اتومبیل، در اتوبان از اتومبیل یا موتورسیکلت در حال حرکت آدرس 
می پرسند و آدرس گو نیز به آنها آدرس می دهد. باز هم نمونه نادرتر، رانندگان 
موتورسیکلت یا اتومبیل هایی هستند که به هنگام رانندگی، فرمان را رها کرده 

و با حرکات دست توضیح خود را تکمیل می کنند.

اگــر به یــک بچــه بگویید یک 
شــکلات الان می خواهی یا دو 
شــکلات فردا؟! به نظرتان کدام 
را انتخاب می کند؟ احتمالا قبل 
از اینکه حرفتان تمام شــود یک 
شکلات را از دستتان گرفته و رفته 
اســت! به نظرتان بزرگترها کدام را انتخاب می کنند؟ آقای 
جورج اینسلی روانشناس، آزمایش جالبی انجام داده است. 
به گروهی پیشنهاد داده است که شما همین الان ۵۰ دلار را 
ترجیح می دهید یا ۱۰۰ دلار تا شش ماه دیگر؟ سوال دیگر 
این بوده است که شما ۵۰ دلار در پنج سال دیگر را ترجیح 
می دهید یا ۱۰۰ دلار در شش ســال دیگر؟ اغلب افراد در 
حالت اول ۵۰ دلار نقد و آنی را ترجیــح دادند اما در حالت 
دوم ۱۰۰ دلار شش سال بعد برایشان ترجیح داشت! قضیه 

چیست؟ چرا اینطور رفتار می کنیم؟
خطایی در تصمیم گیری های ما شناسایی شده است به نام 
خطای تنزیل هذلولی یا تنزیــل اغراق آمیز! این خطا بدین 
مفهوم است که شبیه یک هذلولی، ارزش گذاری ما برای بازه 
های نزدیک بسیار شــیب زیادی دارد اما هر چه از الان دور 
می شویم، ارزش گذاریمان حساسیتش کمتر می شود. به 
همین دلیل ۱ دلار امروز را به ۳ دلار فردا ترجیح می دهیم. 
اما ۱ دلار یک ســال بعد را به ۳ دلار یک سال و یک روز بعد 
ترجیح نمی دهیم. شاید به همین دلیل هم باشد که منافع 

کوتاه مدت را در اغلب موارد به منافع بلند مدت ترجیح می 
دهیم و آنجایی مساله جدی تر می شــود که منافع بزرگ 

بلندمدت مدت را در پای منافع کوتاه مدت قربانی می کنیم.
مثلا دیدن فینال جام باشگاه های اروپا )منافع کوتاه مدت( 
را به قبولی در امتحان پایان ترم ترجیح می دهیم و این باعث 
می شــود که هم مشروط شویم )ســابقه آن تا آخر عمر در 

سوابق تحصیلی ما بماند( و هم یک ترم عقب بیفتیم.
در نتیجه تصمیم هایی می گیریم که فــردا و فرداها از آن 
پشیمان می شویم و با خود می گوییم که ای کاش آن سود 
کم آن روز را نمی گرفتم تا امروز سود بیشتری داشته باشم. 
بازاریابان نیز از همین خطای ما بهــره می برند. بارها و بارها 
دیده ایم که حراج به مدت محدود یا پیشنهاد شگفت انگیز 

تنها برای ۲۴ ساعت!
بهترین کار برای کنترل خطای هذلولی سفر ذهنی است. 
یعنی خود را در چند سال دیگر تجسم کردن و دیدن اینکه 
هر کدام از تصمیمات چه آینده ای را رقم می زند. اینکه فکر 
کنیم که به خاطر یک ترم مشروط شدن و نمره و معدل پایین 
تا آخر دوران کاری همیشه احساس ضعف می کنیم. اینکه 
فکر کنیم که چهار سال هم شما باز هم با تعداد زیادی پرونده 
های فساد روبرو هستید و عملا شما باعث آنان شده اید چرا 
که می توانستید چهار سال کاری بکنید و نکردید. این تجربه 
ذهنی هر چقدر عمیق تر باشد باعث می شود شبیه سازی 

دقیق تری از واقعیت آتی رخ دهد.

   مصطفی نصراصفهانی

سال چهارم
شماره هفتاد و یک
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   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ: آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان میر ابتدای خیابان مصلی پلاک ۴۳
 صندوق پستی: 8158981865

 تلفن: 031-32617859
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شاپور محمدی رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار از ارائه پیشنهادی به دولت خبر داد 
که بر اساس آن سهام عدالت در دست مردم معامله پذیر می شود. به گفته محمدی در 
حال حاضر 49 میلیون نفر برای سهام عدالت ثبت نام کرده اند و به نوعی سهام عدالت به 
آنها تعلق گرفته اما سازو کارها به صورتی است که هنوز امکان معامله آن وجود ندارد، لذا 
برای حل این موضوع پیشنهاد تازه ای را با به کارگیری ظرفیت صندوق های قابل معامله 

در بورس مطرح کردیم.

خودروساز روسی »آوتوواز« در حال مذاکره با ایران برای فروش خودرو است. ویکتور کلاداو، 
مدیر بخش همکاری بین المللی و سیاست منطقه ای شرکت دولتی روس تک گفت: »خودروساز 
روسی »آوتوواز« در حال مذاکره با ایران برای فروش خودرو است. این برند در خارج از روسیه 
به »لادا« معروف است.« او گفت:  »آوتوواز، خودروهایش را در مصر مونتاژ می کند. مذاکرات 
با تعدادی از کشورها نظیر ایران در جریان است.« فروش برند لادا  سال گذشته 57 درصد 
رشد کرد. این خودروساز به 34 کشور ازجمله ترکیه، تونس، شیلی و کوبا خودرو می فروشد.

لادادوبارهبهبازارایرانبرمیگردد؟سهامعدالتقابلمعاملهمیشود

تکنیک
 خرِ" ژان بوریدان" 

کجاش می خوای بری؟

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 
حرص  و  باشید  معتدل  دنیا  طلب  در 
نزنید ، زیرا به هر کس هر چه قسمت 

اوست مي رسد.
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید  info@eghtesadbazar. ir

تنزیل هذلولی در تصمیمات سرنوشت ساز

شاید در یک خانه بازی یا یک مهدکودک به حجم هایی که نونهالان با 
"خمیرِ بازی" می سازند توجه کرده باشید. این حجم سازی ها از طوفان 
های ذهنی آنان الهام می گیرد. برخی از حجم ها مغشوش و درهم برهم 
است، ولی برخی از حجم ها زیبا و هنرمندانه ساخته شده اند، به گونه ای 

که شگفتی انسان را برمی انگیزند.
رفته رفت کودکان و نونهالان بزرگ و بزرگتر می شوند، ولی بازی با خمیر 
ادامه می یابد. برخی از بزرگسالان اثرات زیبا و هنرمندانه ای در جامعه 
خود می آفرینند، ولی برخی از آنها اغتشاش فکری خود را به محیط خانه، 
محیط کار و فضای جامعه منتقل می کنند. یک آدم معمولی با خمیرِ بازی 
شکل های بی معنایی می سازد که تاثیرات آنها بسیار اندک و محدود 

است، ولی خمیربازی نوابغ تاثیرات 
گسترده و ژرفی بر زندگی شمار 

زیادی از مردم به جا می گذارد.
اکنون می خواهم از نابغه ای سخن 
بگویم که بیش از سه دهه پیش 
در دستان  را  زمین  تمام سیالی 
خمیر  آن  با  و  ورزید  می  خود 
ورزیده، حجم های شگفت انگیزی 
بزرگ  نابغه  این  کرد.  می  تولید 
"بنگ شیاوپینگ" نام داشت. وی 
نظم و انسجام فکری بی همتای 
خود را در قالب کوتاه ترین، ساده 
ترین، و قابل فهم ترین جمله بیان 
وی  مخاطبان  نخستین  داشت. 
انقلابیون چین بودند که اگر متقاعد 
می شدند، کنگره مرکزی حزب 
کمونیسم وی را به رهبری بلامنازع 
کشور برمی گزید و کشور پهناور و 
پرجمعیت چین را به دست وی می سپرد. آن جمله سرنوشت ساز که تاثیر 
آن هم اکنون نیز بر زندگی من و شما حاکم شده است این بود که: "گربه 

باید موش بگیرد، خواه سفید باشد خواه سیاه"
بنگ شیاوپینگ در تفسیر این جمله می گفت چین باید سرمایه گذاران 
دنیا را جذب کند تا اشتغال و درآمد مردم خود را بالا ببرد. خواه سرمایه 
گذاران کمونیست باشند، خواه لیبرال، خواه بودایی باشند، خواه مسیحی، 
خواه چینی باشند و خواه خارجی. وی با همین منطق "مائوتس دنگ" 
و همفکران او را که 40 سال از تحولات زمانه عقب مانده بودند کنار 
گذاشت، ولی چون منطق سرمایه گذاری را می شناخت نام آنها را "دار 
و دسته چهارنفره" گذاشت، تا به جهانیان القا کند که در چین مخالفان 

سرمایه گذاری خارجی بسیار کم و انگشت شمار هستند. زیرا می دانست 
که سرمایه گذاری خارجی تابع نرخ ریسک است و بازتاب کشمکش های 
سیاسی و جنگ قدرت میان جناح های داخلی یک حکومت، ریسک 
سرمایه گذاری را به شدت بالا می برد. در نتیجه میزان جذب سرمایه های 

خارجی و حتی میزان جذب سرمایه های داخلی کاهش خواهد یافت.
واقعیت این است که سرمایه گذاری، اشتغال و تولید نه ایدئولوژی دارد و نه 
اصولا یک امر سیاسی است. به همین دلیل است که در کشورهای توسعه 
یافته، اتاق های بازرگانی درگیر منازعات حزبی و جناحی نمی شوند، 
درحالیکه ممکن است اعضای آنها در خارج از اتاق و در محیط کار خود 

تعلقات حزبی شدیدی داشته باشند.
خوشبختانه این سنت پسندیده رفته رفته در فضای کسب و کار کشور ما 
نیز پذیرفته شده است. ائتلاف های انتخاباتی شماری از اتاق های بازرگانی 
کلانشهرها، پیرامون برنامه عملیاتی شکل گرفته است. در فهرست هر یک 
از این ائتلاف ها افرادی با گرایش های سیاسی گوناگون دیده می شوند. 
معنای آن این است که لیست های انتخاباتی بر پایه برنامه های عملیاتی، 
پیشینه دوستی و همکاری و اشترک منافع اقتصادی نامزدهای انتخاباتی 

شکل گرفته است.
این پدیده یک فراز مهم در مسیر تکامل جامعه مدنی ایران است. به 
میزانی که این برداشت واقعیت داشته باشد، می توان امیدوار بود که 
جامعه ما کلاس اول دموکراسی را با موفقیت گذرانده و وارد کلاس دوم 
دموکراسی شده است. شایسته است با شکیبایی و آرامش دوران طولانی 
و پرفراز و نشیب رشد کودک دموکراسی را پشت سر بگذاریم، تا روزی که 
این کودک دبستانی به دوران بلوغ برسد و به تکیه گاه استواری برای انبوه 

شهروندان کشور تبدیل شود. 
همچنین تردیدی ندارم که بازرگانان، صنعتگران، کشاورزان و معدن 
کاران گرامی، به دقت برنامه های اجرایی و عملیاتی ائتلاف ها را بررسی 
خواهند کرد و به برنامه هایی رای خواهند داد که بیشترین تاثیر را بر 

آموزش و بر رشد کارآفرینی ها دارند.

نگاره

    حقابه ها کجا رفتند؟

گربه سفید؛ گربه سیاه
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قضیه خر ژان بوریدان مرتبط با حکایتی 
علف  کپه  دو  بین  را  خری  که  است 
می گذارند که هر دو به یک اندازه خوب 
هستند و هر دو به یک اندازه فاصله دارد. خر 
نمی تواند بین یکی از دو گزینه با جذابیتِ 
یکسان یکی را انتخاب کند. به همین دلیل 
حیوان سرگردان، سرانجام از گرسنگی 
تلف می شود. ظاهراً این مساله در مورد 
انسان ها نیز مصداق دارد. زمانی که می 
خواهیم از بین گزینه های مختلف دست به 
انتخاب بزنیم گاهی اوقات گزینه ها جذابیت 
یکسانی دارند و عملا یک تصمیم ساده 

تبدیل می شود به باتلاق. 
بر  کنیم  می  فکر  بیشتر  چه  هر 
تردیدهایمان اضافه می شود. هر چه بیشتر 
دست و پا می زنیم در باتلاق تردید )عدم 

توان تصمیم گیری( بیشتر فرو می رویم.
برای همین تکنیکی در تصمیم گیری 
پیشنهاد شده است که ما را در چنین 
موقعیت هایی نجات می دهد. این تکنیک 
تصمیم گیری برای انتخاب بین دو یا 
تعداد بیشتری گزینه که همگی از لحاظ 
جذابیت با هم مشابهند کاربرد دارد. برای 
اجرای تکنیک خر ژان بوریدان کافی است 
فهرستی از نکات منفی و اشکالات هر 
گزینه تهیه کنید. این کار به این دلیل است 
که زمانی که دو یا چند گزینه با جذابیت 

نسبی مشابه داریم، ذهن ما قفل می کند. 
در  خانمِ  یک  کنید  فرض  نمونه  برای 
از  همسرتان  هستید.  نامزدی  آستانه  
شما می پرسد: »عزیزم ترجیح می دهی 
یک حلقه نامزدی الماس 50 میلیونی 
داشته باشی یا با همین پول برای کلبه  
ییلاقی مان اسباب واثاثیه بخریم؟« ]البته 
پیش از هر چیزی باید به شما به خاطر 
چنین همسری تبریک گفت! ما را هم به 
کلبه ییلاقی تان دعوت کنید[ هر دو گزینه  
جایگزین برای شما بسیار جذابند پس 
تصمیم می گیرید برای انتخاب از بین آنها 
از تکنیک خر ژان بوریدان استفاده کنید. 
نکته  منفی در خرید حلقه  نامزی چیست؟ 
ممکن است گم یا دزدیده شود. به اندازه  
وسایل خانه به کار نمی آید. مردم ممکن 
است فکر کنند به خاطر ثروت با او ازدواج 
کرده اید یا او مجبور شده رضایت شما را با 

این جواهر بزرگ جلب کند. . . 
اما این تکنیک چگونه باعث خروج ما از 

بی عملی خواهد شد؟
که  می شود  بحث  رفتاری  اقتصاد  در 
به  منجر  مسئله  منفی  صورتبندی 
ریسک پذیری انسان ها در موضع انتخاب 
بوریدان  ژان  خر  موقعیت  شد.  خواهد 
موقعیتی است که شخص دچار سوگیری 
رفتاریِ فلج تصمیم گرفتار شده و نمی تواند 
گزینه ای را انتخاب کند. بنابراین بی عملی را 
ترجیح می دهد که به نوعی ریسک گریزی 
به حساب می آید. اما وقتی که صورت بندی 
مسئله بجای بیان پیامد های مثبت، روی 
پیامدهای منفی هر انتخاب تمرکز می کند 
آنوقت ریسک پذیری افزایش پیدا می کند و 

منجر به اقدام خواهد شد. 
از  اگرچه استفاده از صورتبندی منفی 
قدیم الایام رایج بوده است، اما در مسائل 
دنیای جدید در همه حوزه ها می توان از 

این تکنیک استفاده کرد.
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  حامد بذرافکن

هم چوب را می خوریم هم پیاز را
 اقتصاد

کمبود نقدینگی و سرمایه در گردش تنها یکی از مشکلات بنگاه های 
اقتصادی است. اما مداخلات دولت در بازار عاملی است که کمر تولید 
را شکسته است. در یک شرایط تورمی که هزینه تولید مدام در حال 
افزایش است مداخلات قیمتی منجر به این می شود که واحدهای 
تولیدی نتوانند هزینه های خود را تامین کنند، در نتیجه واحد تعطیل 
و کارگران بیکار می شوند. اما اگر دولت چنین مداخله ای را متوقف 
کند، آن بنگاه زیان نمی دهد و ورشکسته نمی شود که نیازی به منابع و 

حمایت دولت داشته باشد. 

دولت به طرق مختلف به تولید ضربه زده، چه با دخالت در قیمت گذاری و 
وضع تعرفه ها، چه با به هم زدن قیمت های نسبی و به هم ریختن بازارها، 
اما می خواهد همه ضرباتی را که به تولید زده با تزریق منابع مالی حل کند. 
اما تجربه مکرر نشان داده تزریق نقدینگی به یک واحد تولیدی نه تنها 
دردی را دوا نمی کند، بلکه منجر به کسری بودجه دولت و ایجاد تورم 

می شود. 
همه مسوولان معتقدند ما در شرایط جنگ اقتصادی هستیم. خب اگر 
جنگ است، جنگ تبعات دارد. تولید کاهش می یابد و سطح قیمت ها 

برای مدتی بالا می رود و رشد اقتصادی کم می شود. این اقتصاددان 
می گوید در این دوره نمی توان انتظار داشت که هیچ واحد تولیدی تعطیل 
نشود، هیچ نیرویی بیکار نشود و قیمت ها هم افزایش پیدا نکند. حتماً 
همه این اتفاقات خواهد افتاد. اما مساله این است که با اقدامات نادرست 
خودمان، به تعطیلی بیشتر واحدها دامن نزنیم و تورم بالاتری خلق نکنیم. 
او می گوید سیاست هایی مانند برخوردهای حقوقی و قضایی و ترساندن 
تولیدکننده و سرمایه گذار، قیمت گذاری و وضع تعرفه های زیان بخش، 

منجر به این می شود که ما در نهایت هم چوب را بخوریم و هم پیاز را.   
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